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Milí sousedé,
druhé číslo Zelenečského zpravodaje je na světě, přesněji v Zelenči. 
V jarním vydání opět najdete zprávy z naší obce, pozvánky na zajíma-
vé události, plánované novinky nebo třeba informace o sportovním 
dění či zápisky z lavic místních školáků. A stejně jako se venku pomalu 
probouzí jaro, vše pučí a ptáci zpívají, chystáme i my celou řadu pro-
jektů, které pomohou naší obci rozkvést. Vyjma dílčích prací na vnitřní 
intenzifikaci ČOV jde především o projekty spojené s úsporami a ze-
lenou stopou naší obce. Intenzivně tak pracujeme třeba na přecho-
du na úsporné veřejné osvětlení, fotovoltaické elektrárně na střeše ZŠ 
nebo na kompletní výměně varného centra v kuchyni ZŠ/MŠ, to vše 
za využití dotačních prostředků. Stranou nesmí zůstat zeleň v obci - ve 
spolupráci s arboristou jsme provedli dílčí omlazení některých dřevin 
a chystáme výsadbu desítek stromů - třeba vedle plánované cyklo-
stezky kolem datového centra. Zde se povedlo navázat na dříve při-
pravený projekt, který chceme dotáhnout ještě letos. Velkým téma-
tem dnešních dnů je pak strategický plán rozvoje obce, do kterého 
jste se aktivně zapojili, z čehož mám osobně velkou radost. Znamená 
to totiž, že vám na životě v naší obci skutečně záleží, chcete ji dále 
rozvíjet a  zlepšovat. Přeji vám, ať na následujících stránkách najdete 
zajímavé čtení pro slunečné jarní dny.   
 Vít Šikýř

Čistírna odpadních vod str. 4 

Zeleneč dnes a zítra  str. 8

Zelenečské čáry
Prvním počinem dua KOKO - Komunitní koordinátorky, 
respektive její jedné poloviny, jsou tradiční Zelenečské 
čáry, které se i letos budou konat 30. dubna, v neděli 
na hřišti SK Zeleneč. Během několika málo týdnů se 
Janě Náhlovské podařilo domluvit účast zajímavých 
hudebních hostů, jako například Radka Fišarová nebo 
ABBA Revival, a také bohatý doprovodný program 
pro děti v podobě oblíbeného malování na obličej či 
modelování balónků. Nezapomněla ani na dospělé, 
které určitě potěší Fotobedna. Akce jako tahle se 
neobejde bez tradičních atrakcí, střelnice a dobrého 
jídla i pití. Program bude opravdu bohatý - opékání 
buřtů, volba nejlepší čarodějnické masky a samozřejmě 
čarodějnické vatry. Teď už jen doufat, že nám bude 
počasí přát a my si společně užijeme skvělou neděli. 
Všichni jste srdečně zváni, těšíme se na vás!
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už má jasnou 
podobu
Čekárna na vlakové zastávce Zeleneč 
už dostala jasné rysy, projekt je připra-
vený. Bude se jednat o minimalistickou 
budovu vycházející z podoby původní 
stavby. Na zastávce tak vznikne moderní 
místo pro cestující, které bude splňovat 
nejnovější trendy a standardy dnešní 
doby. Kromě moderních technologií si 
budou moci cestující pohodlně odložit 
kolo na stojan a počkat na vlak v krás-
ném prostředí nové výpravní budovy. 
Vizualizace návrhu by se od reálné po-
doby neměla lišit, a tak nás již velmi brzy 
čeká další krok ke zvelebení obce. 

Cyklostezka se 
opět rozšíří
Dobrou zprávou pro všechny sportovní 
nadšence, maminky s dětmi, pejskaře 
i pro ty, kteří si rádi vyjdou na procházku 
je, že bude ještě v letošním roce posta-
ven další úsek cyklostezky. Ten naváže 
v zatáčce u zastávky č. 2 Zelenečské 
stezky stoletím a bude pokračovat 
dále kolem areálu Datového centra až 
k hlavní silnici vedoucí do Svémyslic. Po 
překonání této komunikace směrem ke 
hřbitovu bude možné pohodlně pokra-
čovat po navazující stezce. Tím ale roz-
šiřování cyklotras nekončí. Na tuto cyk-
lostezku v budoucnu naváže další část 
směrem na Svémyslice a dále podél 
dálnice D10 na Horní Počernice. Vznik-
ne tak okruh v délce bezmála 14 km, 
který bude mít široké využití pro cyklisty 
i všechny ostatní, kdo vyznávají aktivní 
styl života. 
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Následující řádky vás blíže seznámí s do-
tační problematikou a pomohou vám 
tak lépe porozumět práci na našem 
obecním úřadě. Miniseriál o dotacích 
v Zelenči bude jakýsi zdroj informací 
o chystaných projektech obce a s nimi 
souvisejícími dotacemi, bez kterých by 
některé projekty nemohly vzniknout. 

Proč dotace? 

Jednoduše proto, že mohou poměrně 
významně přispět k uskutečnění plánů 
a projektů obce. Jsou velmi významným 
zdrojem příjmů obecního rozpočtu, je-
jichž hlavní výhodou je, že se za před-
pokladu splnění všech podmínek jedná 
o nevratný transfer prostředků, tj. navý-
šení majetku obce. Dalšími možnostmi 
financování jsou samozřejmě vlastní 
prostředky nebo bankovní úvěry. 

Dotace si však zaslouží velkou pozor-
nost, jelikož mohou obci pomoci inves-
tovat do více projektů, než kolik by byla 
schopna financovat při využití vlastních 
zdrojů. 

Je to skutečně tak jednoduché? 

Bohužel nejsme v teleshoppingu a do-
tace mají svá úskalí, se kterými i my mu-
síme počítat. Je třeba věnovat pozor-
nost správnému načasování a celková 
administrativa kolem dotací se tak stává 
poměrně dlouhým kontinuálním proce-
sem od vyhledání vhodného dotačního 
titulu až po jeho následnou kontrolní 
činnost po dobu udržitelnosti financo-
vaného projektu. Také podmínky bývají 
přísně účelové a je tedy třeba využívat 
k přípravě žádostí know-how odborníků. 
K dosažení dotací je tak nezbytné včas-
né a kvalitní zpracování žádosti a často 
i příprava projektů “do zásoby”.

V minulých čtyřech letech bylo požádá-
no pouze o jednu dotaci, a to na elek-
tronizaci knihovny v prosinci roku 2021. 
Dotace byla o rok později schválena 
a obec tak mohla za dotační částku 
70 000 Kč nakoupit 3 sady počítačů 
včetně softwaru a drobné vybavení. 

O jaké dotace jsme od začátku letoš-
ního roku jako obec Zeleneč zažádali? 

Rozšíření skateparku - projekt na vybu-
dování 8 nových prvků pro skatepark, 
o jehož dotaci obec požádala na za-
čátku letošního roku.

Propojení historického centra Zelenče 
se zeleným pruhem a cyklostezkou - 
v rámci Fondu podpory včasné přípravy 
projektů EU 2022+ Středočeského kraje 
obec požádala o dotaci  na zpracování 
projektové dokumentace stavby.

Vodojem Zeleneč - dalším projektem 
obce je vybudování nového podzem-
ního vodojemu, jelikož stávající - věžový 
vodojem již kapacitně nestačí na počet 
obyvatel Zelenče. I zde je již zažádáno 
o dotaci na zpracování realizačního 
projektu.

Vodohospodářská infrastruktura staré 
Mstětice - na Krajském úřadu již čeká 
další žádost o dotaci, tentokrát na pro-
jektovou dokumentaci stavby vodohos-
podářské infrastruktury ve stávající obyt-
né části Mstětic.

Jižní cyklostezka - vedení obce chce 
také zrealizovat další cyklostezky a i zde 
byla podána žádost o dotaci na její pro-
jektovou přípravu, která spojí východní 

okraj Horních Počernic s Nehvizdy přes 
Zeleneč a Mstětice.

Rekonstrukce a navýšení kapacity MŠ 
Školní 2 a 3 - dlouhou dobu diskutova-
ný projekt, na jehož konci bude možné 
umístit až 125 žáků MŠ do jednoho are-
álu moderních budov, které budou vy-
baveny úspornými a ekologickými tech-
nologiemi. 

Pump track - kvalitní pump track by naši 
obec činil o trochu více zajímavým mís-
tem, a tak se vedení  rozhodlo požádat 
o dotaci Nadaci ČEZ, která podporuje 
pomocí svého grantového řízení Oran-
žové hřiště pohyb na dětských, sportov-
ních, víceúčelových a dalších hřištích.

Každé jedno téma budeme více přibli-
žovat, rozebírat a informovat o jeho dal-
ším vývoji, jak zde v Zelenečském zpra-
vodaji, tak na našich nových webových 
stránkách nebo na sociálních sítích.

 Miroslav Bauer 
Projektový analytik

Dotační seriál, díl 1.

Stručně z jednání 
zastupitelstva 
obce
ZO schválilo podání žádostí o dotace 
a vyhlášení výběrového řízení na: 

• zpracování projektu a realizaci rekon-
strukce čistírny odpadních vod,

• výměnu varného centra a souvisejí-
cích technologií ve školní  kuchyni,

• dodávku fotovoltaického systému 
umístěného na střechu budovy ZŠ,

• výměnu veřejného osvětlení za ener-
geticky úsporné.

 
ZO schválilo uzavření smlouvy o spolu-
práci při zajištění předškolní docházky 
pro 10–12 dětí z obce Nehvizdy. Veške-
ré s tím spojené náklady půjdou za obcí 
Nehvizdy. V naší MŠ je díky úbytku dětí 
několik volných míst. Pokud by tato ka-
pacita nebyla doplněna, paní ředitelka 
by musela propouštět personál MŠ. Na-
dále samozřejmě platí, že přednost při 
přijímání mají děti ze Zelenče.  

Příští řádné zasedání ZO Zeleneč proběh-
ne opět od 18 hodin ve výdejně základní 
školy. Přesné datum najdete na webových 
stránkách nebo Facebook obce.

Nové webové 
stránky obce
Jistě jste zaznamenali, že obec začala 
pracovat na tvorbě strategického plánu. 
Z dotazníkového šetření, které v souvis-
losti s tím proběhlo, mimo jiné vyplynu-
lo, jak důležitým zdrojem informací jsou 
pro občany obecní webové stránky.  Po 
odborné konzultaci jsme došli k závěru, 
že aktuální webové stránky již nesplňují 
současné potřeby a požadavky uživa-
telů a rozhodli jsme se pro tvorbu zcela 
nových. Takových, kde by každý rychle 
a jednoduše našel vše, co potřebuje.

Těch, kdo se specializují na tvorbu webů 
pro města a obce, je hned několik. My 
jsme se nakonec rozhodli pro Daniela 
Kováře (www.origine.cz). Mezi dodava-
teli patří k těm menším, ale přesvědčil 
nás svojí flexibilitou a hlavně výbornými 
podmínkami pro tvorbu stránek i jejich 
následný provoz. V rámci jeho služeb 
získáme i vlastní mobilní aplikaci, čímž 
při výrazné úspoře nákladů zcela pokry-
jeme stávající služby. V dalších týdnech 
se tedy můžete těšit na moderní web 
obce, který jde ruku v ruce s aktuálními 
trendy.   
 Petra Moravečková
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bude pro obec 
znamenat další 
náklady
Jednou z nejvíce sledovaných a kon-
trolovaných aktivit každé obce je hos-
podaření s odpadní vodou. Zeleneč je 
vlastníkem a provozovatelem čistírny 
odpadních vod (ČOV), která je umís-
těna na severovýchodním okraji obce 
směrem na Mstětice a Zápy. Obec pro-
to nese plnou odpovědnost za její pro-
voz, správné nakládání a samozřejmě 
i za případné škody způsobené chyb-
nými kroky.

Na konci dubna loňského roku byl 
Městský úřad v Brandýse n. L. – St. Bo-
leslavi (dále jen MěÚ Brandýs) infor-
mován správcem vodního toku o zá-
vadném stavu Zelenečského potoka. 
Vzniklo podezření, že Zelenečský po-
tok, vytékající ze zelenečského rybníka 
a pokračující kolem zelenečské ČOV, 
je po celé své délce zanesen uniklým 
čistírenským kalem. Následné šetření 
ukázalo, že největší koncentraci kalu vy-
kazovala část za vyústěním ČOV Zele-
neč a dále před městysem Zápy. V této 
souvislosti dokonce existovalo pode-
zření, že čistírenský kal uvolňující se do 

potoka z ČOV Zeleneč přispěl k úhynu 
ryb v nádrži na území Záp. 

Tato událost v průběhu roku 2022 
spustila řadu procesů šetření ze strany 
hned několika orgánů - České inspek-
ce životního prostředí (ČIŽP), Povodí 
Labe a Odboru životního prostředí MěÚ 
Brandýs. Většina z nich ve svých závě-
rech konstatovala, že zelenečská ČOV 
i Zelenečský potok opravdu vykazují 
řadu nedostatků. Na základě toho byla 
obci uložena nápravná opatření. Ačkoli 
se Zeleneč proti rozhodnutím odvolá-
val a odvolává, jejich zrušení zatím ne-
dosáhl. První sankci ve výši 20 000,- Kč 
ze strany ČIŽP již obec uhradila, další ří-
zení probíhají.  Šetření ale odhalila i dal-
ší problém. Obec bohužel v minulosti  
chybně nakládala s kaly z ČOV, vozila je 
do silážních jam, kde je kompostovala 
a po nějaké době rozmetávala do polí. 
K ničemu takovému ovšem neměla po-
volení, navíc silážní jámy nejsou oficiál-
ní kompostárnou. Zástupci obce nyní 
intenzivně pracují jak na vzniku obecní 
kompostárny, tak na získání všech nut-
ných povolení. 

Další děj se pak odehrál v období, kdy 
z voleb vzešlo nové vedení obce. To při 
revizi zjistilo, že ačkoli kapacita zele-
nečské ČOV papírově vykazuje 4 000 
ekvivalentních obyvatel, reálně tako-
vou kapacitu bohužel nemá. A proto 
je už nyní na hranici, či spíše za hranicí 

svých možností. Z provedené měrné 
kampaně vyplynulo, že v Zelenči žije 
cca 3 600 obyvatel. Na základě těchto 
zjištění vedení obce ve spolupráci s Dr. 
Šormem, který je od roku 2022 osobou 
odpovědnou za čistírnu, začalo činit 
nápravné kroky k vyčištění ČOV a její 
vnitřní intenzifikaci, v souladu s rozhod-
nutím Odboru životního prostředí MěÚ 
Brandýs. Zelenečská ČOV je tak nyní 
vyčištěna a díky plánovaným úpravám 
a výměnám některých vnitřních kom-
ponentů a technologií bude připrave-
na na reálnou kapacitu více než  4 000 
ekvivalentních obyvatel (za ideálních 
podmínek až 4 400). S tím se však pojí 
velká investice cca 15 milionů Kč. Zá-
roveň lze na takovou investici čerpat 
dotaci ve výši až 60 %, obec o ni po-
chopitelně zažádá, není však nároková.  
To by mělo být vzhledem k předpoklá-
danému vývoji počtu obyvatel v Zelen-
či dostačující. Developerský projekt ve 
Mstěticích bude mít svoji vlastní ČOV. 

Ačkoli se momentálně podařilo stav 
ČOV napravit a obec činí i další kroky, 
aby se situace neopakovala, není jisté, 
že na ni nedopadnou ještě další sank-
ce. Otázkou také zůstává, kdo bude 
muset vyčistit Zelenečský potok po 
celé jeho délce až do Zápského rybní-
ka . O vývoji situace budeme veřejnost 
průběžně informovat.

 redakce
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Rozpočet je krátkodobý finanční plán, 
jímž se řídí financování obce. Obce 
a města jsou povinny takový rozpočet 
sestavovat na každý rok. K jeho sesta-
vení jsme přistoupili s maximální odpo-
vědností, byť v dnešní cenově nestabilní 
době to je trochu sázka do loterie. Navíc 
na přípravu nebylo příliš mnoho času 
a bylo těžké odhadnout, které projekty 
budeme v roce 2023 schopni připravit 
a realizovat.

Příjmy jsme dle předpokládaného roz-
počtového určení daní stanovili na 
69 milionů, výdaje pak na bezmála 
105 milionů. Na financování rozdílu mezi 
příjmy a výdaji ve výši 36 milionů využi-
jeme rezerv vytvořených v minulých le-
tech. Výdaje se dělí na provozní, které 
jsou plánovány ve výši 52 milionů korun 
a představují v zásadě náklady na běž-
ný provoz a chod obce, a na kapitálové, 
neboli investiční v předpokládané výši 
53 milionů, určené na financování pro-
jektů obecního rozvoje. Rezervy z minu-
lých let chceme dobře a účelně investo-
vat, abychom z nich měli užitek všichni. 
V předchozím období byla vyhotovena 
celá řada studií, které se snažíme vyu-
žít, ale projekty k realizaci máme jen na 
centrální školku v areálu Ferona a cyk-
lostezku okolo datového centra. Nějaký 
čas tedy ještě potrvá, než se opravdu 
viditelně začne „budovat“.

V investičních výdajích proto najdete 
především částky vyčleněné na zpra-
cování projektové dokumentace nebo 
studie, a to na rekonstrukci a rozšíření 
MŠ Školní, komunitní centrum a knihov-
nu nebo rekonstrukci či sanační práce 
na č.p. 38. Část investičních výdajů tvoří 
výdaje na dokončení územního plánu 
a tvorbu strategického plánu, které se 
již zpracovávají. Rádi bychom samo-
zřejmě některé projekty zahájili ještě 
během letošního roku, např. cyklostez-
ku okolo datového centra, rozšíření 
hřbitova nebo propojení oblasti rybníka 
s cyklostezkou a biokoridorem. Vše zá-
leží na finančních možnostech obce 
a především na možnostech čerpání 
dotací, jichž bychom chtěli využít. Více 
o připravovaných projektech se dočtete 
na str. 3.

Rozdělení provozních výdajů je zná-
zorněno v grafu, největší položku tvoří 
péče o vzhled obce a údržba zeleně, 
příspěvek obce na provoz škol nebo vol-
nočasové aktivity. Nemalou položkou 
jsou také výdaje na platy zaměstnanců 
obce. Bez nich by však žádný skutečný 
rozvoj obce nebyl myslitelný.

Pro doplnění je třeba uvést, že výdaje 
spojené s neodkladnou rekonstrukcí 
čistírny odpadních vod nejsou součástí 
rozpočtu, neboť jsou financovány z tzv. 
hospodářského účtu obce.

 Petra Moravečková

Rozpočet na rok 2023 

Provozní výdaje v rozpočtu

   Péče o vzhled obce, veřejnou zeleň, 
čištění potoka

  Základní škola

  Volnočasové aktivity, kultura, sport

  Činnost místní správy - provoz OÚ

   Sběr a svoz odpadů, provoz sběrných 
míst, ČOV

   Veřejné osvětlení vč. výměny úsporných 
zdrojů

  Mateřská škola

  Zastupitelstvo obce

  Silnice - opravy, údržba, značení, aj.

   Bezpečnost - provoz kamerového 
systému, zřízení OP aj.

  Doprava - provoz linky 353, vlak

  Ostatní
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v Zelenči
Provoz obecních tenisových kurtů byl 
zahájen 17. dubna 2023 a poběží až do 
konce září (dle počasí). Provoz zajišťuje 
Top tennis Academy.

 
Podmínky pronájmu pro veřejnost:

1. Jednorázový pronájem kurtu
• do 15 h – 150 Kč za hodinu
• od 15 h – 200 Kč za hodinu
 
2. Permanentka pro hráče
• 1 700 Kč, dítě do 18 let 850 Kč
• platnost po celou sezonu
• permanentku musí mít oba hráči 

na kurtu
 
3  Děti do 6 let mají vstup v doprovodu 

rodičů zdarma

4.  Informace o prodeji permanentek 
a provozních podmínkách najdete 
na www.toptennis.cz/zeleneckurty.

Kontaktní údaje: info@toptennis.cz 
www.toptennis.cz, tel.  733174924

5. Rezervace on-line: 
www.tenisxaverov.isportsystem.cz
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evidenci odpadů 
na sběrném dvoře
Většinově jsme si oblíbili konzumní způ-
sob života a díky tomu stále stoupá 
množství odpadů na skládce. Tento 
způsob nakládání s odpady ale není 
dlouhodobě udržitelný. 

Čím více skládkujeme, tím více platí-
me 

1. ledna 2021 nabyl účinnosti nový od-
padový zákon, který městům a obcím 
nastavil přísné limity a radikálně navýšil 
poplatek za ukládání směsného komu-
nálního odpadu (SKO) a objemného 
odpadu na skládku.

Za každou tunu SKO a objemného 
odpadu na skládce, která je do limitu 
(190 kg/občan v roce 2022), zaplatí-
me 500 Kč. Pokud ale limit překročí-
me, za každou tunu nad rámec zapla-
tíme 900 Kč. V průběhu následujících 
let se tato částka může vyšplhat až na 
1 850 Kč. 

Za rok 2022 jsme v naší obci vyprodu-
kovali více než 466 tun SKO a 61 tun 
objemného odpadu. V průměru na 
každého občana připadá cca 166 kg 
odpadu na skládku. To je skvělá zpráva! 
Děkujeme všem, že odpady třídí. Limity 
se ovšem každým rokem snižují a po-
platky zvyšují. Musíme tedy množství 
vyprodukovaného SKO a objemného 
odpadu snižovat, a i tak budeme platit 
stále více. Toto zdražování se pak nako-
nec může odrazit i v poplatku za odpad 
u samotných občanů.  Snížení množství 
SKO docílíme lepším tříděním a přede-
vším předcházením vzniku všech druhů 
odpadů, neboť nejlepší odpad je ten, 
který vůbec nevznikne.

Ke snížení množství objemného odpa-
du nám pomůže evidence

Víme, že změna nestojí jen na obča-
nech, proto jsme se rozhodli pustit do 
změn. Jako první krok zavádíme eviden-
ci odpadů na sběrném dvoře a sběr-
ném místě, od níž očekáváme, že nám 
pomůže snížit množství objemného 
odpadu a do budoucna optimalizovat 
sběr a svoz tříděného odpadu. Součástí 
této novinky jsou i odpadové karty, které 
budou stěžejním nástrojem evidence.
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Co se změní při návštěvě sběrného 
dvora nebo sběrného místa?

V následujících týdnech budete vyzváni 
k vyzvednutí speciální odpadové kar-
ty pro vaši domácnost. Touto kartou se 
pak na sběrném dvoře a sběrném mís-
tě prokážete. Vyzvednutí karty spojíme 
s podpisem nové smlouvy na vodné 
a stočné, její návrh spolu s instrukcemi 
budeme postupně během května doru- 
čovat do vašich schránek.

Zaměstnanec sběrného dvora i sběr-
ného místa odpadovou kartu načte do 
evidenčního systému, čímž automa-
ticky propojí domácnost s množstvím 
i druhem odevzdaného odpadu. Díky 
tomu můžeme hlídat množstevní limity 
a získáme kompletní přehled o všech 

odpadech na sběrném dvoře a sběr-
ném místě. Tyto informace nám pak 
pomohou lépe nastavit celý systém na-
šeho odpadového hospodářství, čímž 
ušetříme nemalé peníze, které se dají 
investovat do jiných oblastí rozvoje naší 
obce. 

Na závěr upozorňujeme, že od 1. 7. 2023 
nebude odevzdávání odpadu na sběrný 
dvůr a sběrné místo bez odpadové karty 
možné. Karta je přenosná pouze v rám-
ci domácnosti a její používání pomůže 
zamezit neoprávněnému odkládání od-
padu do sběrného dvora.

Děkujeme všem občanům za spolu- 
práci. 

Petra Moravečková a tým referentek OÚ
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Stavební technik 
obce
Obec má nového stavebního technika. 
Ing. Petr Chmel Ph.D. bude zajišťovat 
odborné poradenství v oblasti staveb-
ních projektů obce, připravovat stano-
viska a rozhodnutí ke stavbám občanů. 
Úřední hodiny stavebního technika, vyu-
žitelné ke konzultacím ze strany občanů, 
budou každé pondělí v čase 8.30–10.30 
hod.  

Na slovíčko se 
starostou
Potřebujete s něčím pomoci, vyřešit ně-
jaký problém týkající se obce nebo se 
na něco zeptat starosty? 

Zastihnete ho zpravidla na obecním 
úřadu v běžných úředních hodinách, 
avšak každé pondělí 15–17 hod a středu  
8–10 hod vám bude plně k dispozici.

Nikdy nekončící 
kolotoč údržby 
zeleně 
Nejspíš nikomu ze Zelenče, a dost mož-
ná ani těm, kdo obcí pravidelně projíždí, 
neuniklo, že zde v březnu došlo k po-
měrně rozsáhlému zásahu na místní 
zeleni. Rozhodně se nejednalo o naho-
dilou, neuváženou či jednorázovou akci, 
ba právě naopak.

Celý příběh zelenečské zeleně začal již 
před mnoha lety, kdy zde byly vysazová-
ny stromy a další zeleň ve velkém množ-
ství, za což patří předchozímu vedení 
obce velký dík. Na toto chceme navá-
zat, k údržbě a další výsadbě desítek 
stromů chceme přistoupit systémově 
tak, abychom volili vhodné dřeviny na 
vhodná místa.

Aby už nyní bylo možné zeleň alespoň 
trochu smysluplně udržovat a do bu-
doucna zajistit její zdravý růst, byli za-
městnanci technických služeb obce 
odborně proškoleni arboristou Ing. 
Wágnerem ze společnosti Arbonet s.r.o., 
se kterým obec již dříve spolupracovala. 
Jak školení probíhalo a co bylo jeho ob-
sahem se můžete dočíst na str. 18.

S Ing. Wágnerem absolvovali zástupci 
obce a zaměstnanci technických slu-
žeb důkladnou prohlídku obce, během 
níž získali spoustu návodů a doporuče-
ní na akutní ošetření dřevin. Výsledkem 
setkání bylo také zjištění, že nás v oblasti 
údržby zeleně čeká spousta práce. 

Ve zkratce: 

• Některé druhy dřevin nejsou vhodné 
do intravilánu obce. Mají vysoké kme-
ny, mohutné kořenové baly, širokou 
korunu. Jejich kořenové systémy po-
škozují kanalizaci, nadzvedávají chod-
níky, způsobují praskliny v asfaltovém 
povrchu ulic. Příkladem takového sta-
vu je roh ulic Dunajevského a Šlitrova.

• Některé dřeviny byly nevhodně vysa-
zeny v blízkosti nebo přímo pod dráty 
elektrického vedení. Z podmínek spo-
lečnosti ČEZ vyplývá neustálá regula-
ce přesahujících větví.

• Další dřeviny se nacházejí v blízkosti 
křižovatek a zastiňují rozhledový trojú-
helník, a tudíž snižují bezpečnost do-
pravy v obci. Příkladem je křižovatka 
ulice Čsl. Armády s Mstětickou.

• V některých ulicích je zbytečně vysoká 
hustota vysazených stromů, kdy ne-
bylo předpokládáno takové zvětšení 
dřevin.

• Nedostatečná povýsadbová péče 
o mladé stromky je příčinou většího 
výskytu poškození stromů jako je po-
praskání kůry, vznik trhlin a puklin kme-
ne a vyšší náchylnost k onemocnění 
stromu.

Už nyní je ale bohužel jasné, že někte-
ré stromy bude nutné nahradit novými. 
Při nové výsadbě je kromě samotného 
výběru druhu, velikosti a kvality mladé-
ho stromu či keře pro dobré uchycení 
a pokračující růst důležitá především 
následná péče. S otázkou systematické 
výsadby a péče o zeleň úzce souvisí i vý-
znam, jaký má dřevina plnit, ať už este-
tický nebo funkční. 

Nevhodnému vysazení dřevin chceme 
předejít konzultací se zahradními archi-
tekty, arboristy, zkrátka s odborníky ve 
svém oboru. Správně vybrané stromy 
budou totiž lépe naplňovat účel vyda-
ných obecních financí, protože na da-
ném místě dobře porostou, po letech 
budou mít odpovídající velikost a ušetří 
se za jejich péči. 

Dalších úspor lze docílit vhodnou rea-
lizací některých menších projektů po 
obci, jako je třeba ozeleňování podél 
nově plánovaných cyklostezek, drobná 
výsadba v krajině a především již zmiňo-
vaná péče zajištěná vlastními zaměst-
nanci.

V současné době plánujeme pasporti-
zaci zeleně v obci, která ovšem vzhle-
dem k množství představuje značný 
výdaj. Jejím přínosem však bude zjištění 
skutečného počtu a stavu stromů, keřů 
a dalších dřevin a následné sestavení 
plánu budoucí péče. 

Zkrátka údržba zeleně je „nikdy nekon-
čící kolotoč prací“, který nelze přerušit. 
Uvědomujeme si, že zeleň v naší obci je 
pro nás všechny důležitou a nepostra-
datelnou součástí a my si přejeme roz-
šířit a zachovat ji pro budoucí generace 
v dobré kondici.
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a zítra 
Dotazníkové šetření a první setkání 
pracovních skupin ke strategickému 
plánu.

Dotazníkového šetření se zúčastnilo více 
než 800 respondentů. To představuje 
čtvrtinu všech obyvatel Zelenče. Díky 
nim má vedení obce i pracovní skupiny 
pro tvorbu strategického plánu velmi 
dobrý přehled o názorech a postojích 
občanů obce. 

Ve třech týdnech na přelomu března 
a dubna proběhlo dotazníkové šetře-
ní mezi obyvateli Zelenče. Jeho cílem 
bylo zmapovat názory na aktuální stav 
a budoucnost obce. Výsledky šetření 
poslouží jako důležitý podklad pro dal-
ší práci na strategickém plánu rozvoje 
obce. Je více než potěšitelné, že šetření 
vzbudilo velký zájem mezi všemi skupi-
nami obyvatel Zelenče, včetně desítek 
dětí a mladistvých. Účast celé čtvrtiny 
obyvatel je nejen vysoce reprezentativ-
ní, ale i naprosto ojedinělá. 

Skvělé dopravní spojení s Prahou a ne-
dostatek obchodů a služeb

V první části dotazníku odpovídali re-
spondenti na silné a slabé stránky obce. 
Bezkonkurenčně největší předností 
je podle nich dobré dopravní spojení 
s Prahou, které vybralo 666 z 807 zú-
častněných. S velkým odstupem ná-
sledují zeleň, upravená, čistá a klidná 
obec, které jmenovaly více než tři stovky 

účastníků. Jako nedostatky nejvíce re-
spondentů jmenovalo nedostatek ob-
chodů a služeb (484), chybějící náves 
(404) a dopravní problémy (346). Více 
než třetina dotazovaných si vybrala i ne-
dostatek možností trávení volného času. 

Při konkrétním doplnění v otázce absen-
ce volného času nejčastěji jmenovali 
multifunkční klubový prostor, společen-
ský sál, více příležitostí pro náctileté, mís-
to pro pořádání venkovních akcí a lepší 
podmínky pro sport. Ze zdravotní a soci-
ální oblasti obyvatelům Zelenče nejvíce 
chybí lékárna a dům pro seniory, resp. 
dům s pečovatelskou službou. Více než 
polovina respondentů považuje bez-
pečnostní situaci v obci za dobrou. Za 
největší bezpečnostní problém je poklá-
dána bezpečnost dopravy, již jmenova-
lo 292 zúčastněných. Respondenti také 
jmenovali celou plejádu dopravních 
problémů v pořadí: velké množství pro-
jíždějících vozidel, chybějící nebo špat-
ně řešené parkování, nedostatek 
chodníků, nebezpečná/nepřehledná 
místa a chybějící přechod pro chodce. 

Velká většina respondentů je spokojena 
s fungováním obou zelenečských škol, 
jen každý pátý vidí nějaký problém k ře-
šení v MŠ a každý čtvrtý v ZŠ Zeleneč.

Hlavní priority souvisejí s občanskou 
vybaveností a kvalitou života

Podle šetření existuje deset priorit, které 
jako podmínku pro další rozvoj obce po-
ciťuje nejméně třetina respondentů. Na 
prvních třech místech jde o rozvoj slu-
žeb a občanské vybavenosti (416), čis-
totu a kvalitu ŽP (371) a dopravní infra-

Co je třeba zajistit a dále podporovat, 
aby se Zeleneč mohl rozvíjet podle vašich představ? 
Výběr z možností, více možných , zodpovězeno 761 x, nezodpovězeno 32 x 

klid, pořádek a bezpečnost v obci  42,0%

čistotu a kvalitu životního prostředí  48,8%

rozvoj služeb a občanské vybavenosti  54,7%

technickou infrastrukturu 27,9%

dopravní infrastrukturu  47,2%

rozvoj kvalitního bydlení pro stávající obyvatele  28,5%

bydlení pro nové obyvatele  22,5%

kulturní vyžití a společenský život  33,4%

údržbu a stav veřejných prostranství  28,4%

nové sportovní možnosti  39,8%

místa pro odpočinek ve volném čas 31,0%

podporu spolkové činnosti 11,6%

spolupráci a komunikaci obecního úřadu s občany 12,6%

pracovní příležitosti v obci a okolí  22,6%

jiné 5,8%

strukturu (359). Následují klid, pořádek 
a bezpečnost, nové sportovní možnosti, 
kulturní vyžití a společenský život, rozvoj 
kvalitního bydlení pro stávající obyvate-
le, údržba veřejných prostranství a tech-
nická infrastruktura. 

Nejvyšší prioritu z konkrétních rozvo-
jových projektů mají pro respondenty 
víceúčelový sál, vhodné prostory pro 
mládež, revitalizace rybníka a jeho oko-
lí, úprava parkování v obytných zónách 
a zdravotnická zařízení. Následují nové 
pěší stezky a cyklostezky, dům s pečo-
vatelskou službou, sportovní hala, nové 
centrum v lištárně nebo ve Feroně, re-
konstrukce objektu č.p. 38, kavárna/cuk-
rárna a nové prostory pro služby a pod-
nikání. Vítanou změnou v okolí obce by 
byla regulace výstavby skladových hal, 
s odstupem následovaná zamezením 
zábor orné půdy a podporou pestřejší 
krajiny. Jen necelých 13 % respondentů 
se cítí špatně informována o dění v obci. 
Respondenti o něm nejčastěji čerpají 
informace prostřednictvím webu obce, 
Facebooku, aplikace Munipolis, z dosle-
chu nebo díky obecnímu zpravodaji.

Ve volné části dotazníku se objevily de-
sítky, ba možná stovky nejrůznějších ná-
mětů, které se týkají problémů a před-
ností, chvály či naopak kritiky, zkrátka 
všeho dalšího, čím dílčí část obyvatel 
žije v závislosti na svém věku, zaměst-
nání, části obce, kde bydlí apod. Asi nej-
častěji tu byly zmíněny otázky spojené 
s budoucností Mstětic a projektu Nový 
Zeleneč. Celá závěrečná zpráva z šetře-
ní je k nahlédnutí na webu obce. 

První setkání pracovních skupin 

Výsledky šetření nyní ke své práci využijí 
pracovní skupiny jmenované pro tři prio-
ritní oblasti rozvoje obce. Každá ze sku-
pin má 15 členů, mezi nimiž jsou jak ně-
kteří zastupitelé, tak i další dobrovolníci 
z řad odborné veřejnosti. Pracují za mo-
derování proškolených expertů ze spo-
lečnosti Ai5, jež pro obec celý strategic-
ký plán zpracovává. V povelikonočním 
týdnu proběhly první schůzky všech tří 
skupin. Zabývaly se zejména tzv. SWOT 
analýzou obce a její základní vizí do bu-
doucna. V průběhu května bude práce 
skupin pokračovat, a to až do vytvoření 
seznamu nástrojů a projektů, jimž by se 
obec v následujících letech měla prio-
ritně věnovat a investovat do nich nej-
větší část svých prostředků. 

 Ladislav Mrklas
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Zvláštní narozeniny
Blíží se svatodušní svátky, slavené ně-
kdy jako narozeniny církve. Připomínají 
událost, kdy podle biblického příběhu 
z Boží lásky padly jazykové a osobní ba-
riéry. Církve se tomuto poslání kolikrát 
vzdálily, kolikrát se rozhádaly. (Nejen) 
v Horních Počernicích však mají hlubo-
kou tradici snahy o společnou modlitbu 
a službu společnosti.

A tak mi dovolte, abych naše „oslaven-
ce“ představila a pozvala Vás na eku-
menickou slavnost 28. 5. v 17 h na Křo-
vinově nám. – a samozřejmě i k nám 
všem „domů“.

Římskokatolická farnost u sv. Ludmily 
sídlí Na Chvalské tvrzi 1. Aktuálně do-
končuje rekonstrukci fary, aby se v ní 
dobře žilo farnosti, uprchlickým rodinám 
i skautům. Při bohoslužbách někdy kos-
tel praská ve švech, přesto se snaží pro-
stor sdílet s pravoslavnou makedonskou 
menšinou. Program mší i dalších aktivit 
najdete na chvaly.farnost.cz, věnovat se 
vám bude kněz Vojtěch Eliáš.

 
Life Church – sbor Církve Nová nadě-
je je v naší komunitě nejmladší, vede 
ho tým pastorů (Jerry a Ulrike Lillard, 
Jana a Marek Bačovi, Kristina a Václav 
Jančovi a Pavel Gregor) v Hrdoňovické 
18. Jejich devizou je jazyková a medi-
ální otevřenost – programy jsou v češ-
tině i angličtině, mnohé online. Přehled 
modliteb a chval i volnočasových aktivit 
najdete na lifechurch.cz.

Obec Československé církve husitské 
je drobnější, najdete ji v útočišti odbo-
jářského biskupa Gorazda na Náchod-
ské 171. V současnosti poskytuje prostor 
klubu Divizna pro děti s hendikepem. 
Svěřit se můžete farářce a terapeutce 
Evě Cudlín, kontakty jsou na divizna-po-
cernice.cz.

Církev bratrská má u nás sbory dva: Ve 
Žlíbku 8 najdete dobrou muziku a živá 
společenství mládeže i starší generace, 
péči nabízejí kazatel Michal Žemlička 
a vikář Benjamín Kaleta, kontakty jsou 
na cbpocernice.cz.

 
Sbor Evangelické církve metodistické 
je živě propojený s dalšími metodistic-
kými sbory a spolupracuje s azylovým 
domem. Nabízí řadu programů pro ro-
diny s dětmi a krásný areál na Křovinově 
nám. 12, více vám ochotně sdělí web 
ecmhopo.cz a farář Petr Procházka.

Sbor Černý Most-Chvaly sídlí v areá-
lu rehabilitačního střediska ve Stoliňské 
2502/41b. Pavel Mošner a Pavel Trefný 
vedou sbor s oddílem Royal Rengers 
a pořádají řadu modlitebních setkání, 
přehled je na cb.cz/cerny.most.

Můj sbor patří do Českobratrské církve 
evangelické, najdete nás v Třebešovské 
46. Živé komorní společenství Vás zve 
do suterénní modlitebny i k rozhovorům 
na zahradě. Pozvání na program biblic-
kého i neformálního ražení najdete na 
horni-pocernice.evangnet.cz.

Alžběta Hanychová 
farářka ČCE
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mDigisvět – někdo si 
v tom libuje, jiné to 
štve
Propaganda, hoaxy, neoprávněná nebo 
nepodložená kritika a manipulace se 
staly běžnou součástí našeho digitálního 
světa. Ať už si to uvědomujeme nebo ne. 
V každém případě bývají škodlivé a nežá-
doucím způsobem ovlivňují naše myšle-
ní. A to i ta sdělení, „zaručené informace“ 
či výkřiky, které na první pohled vypadají 
jako nepodstatné prkotiny.

Je konec března a já se dívám na stáv-
kující odboráře… Nic proti nim, nejsem 
v jejich kůži, takže se k jejich problémům 
těžko můžu fundovaně vyjadřovat. Co mi 
ale vadí, jsou výhružné výroky opozičních 
politiků, že to tady budeme mít za chví-
li jako ve Francii, kde se zapalují auta na 
ulicích. Vypuštěná do veřejného prostoru 

jsou taková tvrzení děšením národa, po-
tažmo fungují jako návod. Možná kdyby 
něco takového trousili v restauračních 
zařízeních, kde se nějaký ten silácký plk 
nebere tolik vážně. Ale pokud se takto 
vyjadřují ve veřejném prostoru, prostě si 
o nějaké to zapálené auto říkají.

Vystřelit kritický post, výrok – v pohnu-
tí mysli si zahejtovat – je jednoduché 
a autorům to nepochybně přináší jistou 
úlevu. Čtenářům či posluchačům prá-
vě naopak. Nejde o konstruktivní kritiku, 
o dobře míněné varování ani o podnět 
k zamyšlení, jak se mnozí notoričtí „nadá-
vači“ domnívají. Jde o bytostnou potřebu 
osočovat, lát a poštvávat za cokoli a kdy-
koli. Mít pravdu za každou cenu. Strhnout 
na sebe pozornost. Využívat toho, že 
negativní příspěvky žijí déle a spíše zau-
jmou, protože mají schopnost vyvolávat 
silnější emoce. Ať si právníci a legislati-
va říkají cokoli, na sociálních sítích tuhle 
svobodu lži prostě máme. Je zatím neu-
hlídatelná, neregulovatelná. Jediné, co ji 

dokáže krotit, je naše obyčejná slušnost, 
vzájemné chápání se. Mnohem těžší než 
si vybíjet vlastní frustrace mlácením do 
klávesnice je zamyslet se nad tím, jak to, 
co nás štve, změnit. A o změnu se pokusit.

Nenechte se otrávit. Pokud vás štvou 
věčné mediální přestřelky nebo příspěv-
ky na sociálních sítích, lze s tím něco 
udělat i bez jejich úplného ignorování. 
Věřit vlastní hlavě i srdci. Ptát se. Být obe-
zřetný v případě podezřele snadných 
řešení. Brát stále v potaz, že pravda sice 
teoreticky existuje, ale může být pro ka-
ždého dost jiná. Většinou to není tak hor-
ké, jak se to napíše. A nezapomenout, že 
slušných lidí, co to se světem i svou obcí 
a jejími obyvateli myslí dobře, je většina. 
Budete možná překvapeni, s jak velkým 
počtem digipřátel se na svých pravdách 
shodnete.

 
David Novák

Sledujte nás na sociálních sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni
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Co se zrovna děje 
v přírodě 
Jaro je dobou oprav mysliveckých zaří-
zení, údržby krmelců a zásypů, ale také 
období prvních mláďat. V přírodě se ob-
jevují první zajíčci, selata a muflončata. 
Ještě stále je v okolí Zelenče vidět zaječí 
honcování, neboli námluvy. V některých 
oblastech začínají už v polovině pro-
since či ledna a trvají zhruba do září. Je 
možné je sledovat i za denního světla, 
kdy se na určitých místech shromažďují, 
honí se a samci svádějí o samice sou-
boje, tedy honcují. Největší aktivita je vi-
dět právě nyní.

V okolí můžeme již vidět první mláďa-
ta zajíčků, patří k nejotužilejším, rodí se 
osrstěná a vidí. Mláďata zajíců rodí sa-
mice do pelechu v křoví, suché trávy 
či remízů, jsou tudíž nad zemí a bývají 
tam samotná. Maminka bývá poblíž 
a k mláďatům chodí pouze na krmení, 

aby nepřitahovala pozornost predáto-
rů. Narazíte-li na procházce na malé-
ho zajíčka, rozhodně na něj nesahejte, 
protože ačkoliv vypadá opuštěně, není. 
Pokud je viditelně zraněn (někdy mohou 
zajíčky přinést psi nebo kočky), zavolej-
te záchrannou stanici. Odborná rada 
nebo pomoc je důležitá, než se pustit 
do záchrany na vlastní pěst. Malí zajíč-
ci jsou totiž velmi nároční na dokrmení 
a ne vždy taková záchrana, byť v dobré 
víře, dobře dopadá.

Přilétají též tažní ptáci. Nejdříve špač-
kové, skřivani a hřivnáči a brzy po nich 
čejky, drozdi a konipasové. Hnízdí divo-
ké kachny, neboli březňačky. Ty si dělají 
hnízdo na březích v travních porostech 
nebo na vrbách či v dutinách stromů. 
Někdy obsadí i opuštěná hnízda dravců 
nebo krkavcovitých ptáků. Začátkem 
dubna kachna denně snáší 8 až 12 ze-
lenkavých vajec. Kačer se v čase snášky 
zdržuje ještě blízko hnízda, později však 
kachnu natrvalo opouští. Po 28 dnech 
se již líhnou káčata.

Koncem března začal tok bažantů, kdy 
samci běhají celí načepýření a vyskakují 
do výšky, samičky, které za nimi přichá-
zejí, se ohlašují pískáním. Oplodněná 
slípka pak opouští tokaniště a vyrábí si 
hnízdo na okraji remízků nebo na me-
zích s vysokou trávou. Zde snáší 10 až 
16 vajec a po snesení posledního na ně 
zasedne. Vytrvale na nich sedí, a tak se 
snadno stává kořistí pro predátory. Asi 
po 24 dnech se líhnou kuřátka, slepice 
je zahřívá a vodí za potravou, která je 
z počátku především živočišná.

Rozpadají se zimní tlupy srnčí zvěře, staří 
srnci obsazují svoje teritoria a vytloukají 
parůžky.

Je velmi důležité v tomto období zacho-
vávat v přírodě klid a nerušit její obyva-
tele.

 Alena Záveská, Zdena Vorlíčková 
 Myslivecké sdružení

Dětská herna 
v Zelenči
Od září roku 2019 mají každé úterý zelenečské 
maminky možnost se scházet v dětské her-
ničce, která je určena pro děti od 0 do 4 let. Je 
zde k dispozici klouzačka, trampolína, hrací 
koberec a spousta jiných hraček. Řídíme se 
myšlenkou znovupoužití, proto veškeré hračky 
v herničce jsou darované. 

Maminky si zde mohou udělat kávu, čaj, popo-
vídat si s ostatními a na chvilku si odpočinout. 
Je to výborná příležitost seznámit se s novými 
lidmi. 

Proto pokud si chcete oddychnout a poznat 
nové přátelé, vezměte své děti a přidejte se 
k nám!

Dětskou herničku najdete v areálu bývalé 
tiskárny na adrese U Rybníka 13. Otevřeno 
máme každé úterý od 9 do 12 hodin. A neza-
pomeňte se k nám přidat také na facebooku 
skupina Maminky na MD v Zelenči, kde najdete 
další akce, které pořádáme např. jarní a zimní 
burzu dětského oblečení, sportovních potřeb 
a hraček.

Díky podpoře obce je hernička zcela zdarma. 
Těšíme se na každou novou tvář. 
  

Barbara Řeháková 
 Spolek Maminky na MD
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Kontakt: maminkynamdvzelenci@gmail.com
FB skupina Maminky na MD v Zelenči

DĚTSKÁ HERNA V
ZELENČI

Chcete si na chvilku oddychnout a seznámit se 
s ostatními maminkami? Vezměte své děti 

 A PŘIDEJTE SE K NÁM!!!! 

Kdy? Každé úterý od 9 do 12 hodin
Co s sebou? svačinu, přezuvky a dobrou náladu

Cena? Zdarma
Vhodné pro děti 0-4 roky

Kde? U Rybníka 13 (areál bývalé tiskárny)

  

Přidejte se k nám na FB
FB skupina Maminky na MD v Zelenči
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Jóga v Zelenči 
má dlouholetou 
historií
Vážení spoluobčané, ráda bych vyřkla 
poklonu srdci yogové skupiny, která 
putuje po zelenečských tělocvičnách 
dobrých 18 - 19 let. Když jsme cvičit 
začínali, v Zelenči chyběla nabídka 
volnočasových aktivit, a přesto nebylo 
snadné získat vhodný prostor. Tehdy se 
to povedlo v tělocvičně staré školní bu-
dovy s jídelnou, v ulici U Rybníka. Tam 
byla i zrcadla! To se to cvičilo. Dětí v obci 
přibylo, z místnosti se stala třída a my se 
stěhovali do druhé budovy - do jedné ze 
tříd tehdejší školy...a netušili jsme, že je to 
začátek putování za pohybem. V obci se 
v průběhu let děly změny, avšak v každé 
situaci se řešení našlo a my azyl získali. 
A byli jsme za to rádi. Těch zastavení bylo 
v průběhu let dozajisté alespoň šest, 
sedm.

Za tu dobu naší partou prošla spousta 
„zelenečáků“ i obyvatel okolních obcí. 
Srdce však zůstávalo a STOP nám dal 
až covid. Ani ten naši yogovou skupinu 
ale nerozpustil! Po uvolnění situace jsme 
s radostí naběhli zpět k rybníku, tento-
krát do areálu bývalé tiskárny a prosto-
ru obecního komunitního centra, kde 
se nám dodnes cvičí dobře. Z původní 
hodně silové a dynamické power yogy 
jsme se propracovali ke cvičení vychá-
zejícího z yogy zaměřené na potřebné 
protažení, výdrž, udržování kondice na-
šich vnitřních svalových korzetů, nebolí 
nás tak záda a především cvičením pra-
videlně a cíleně odkládáme starosti a 
stres. Domů se vracíme v klidu a s úsmě-
vem. To vůbec není málo! Přijďte to zku-
sit také, rádi vás uvítáme. Sraz máme ka-
ždý čtvrtek před 20 hod u vrat do areálu 
tiskárny (Amirro) u rybníka. S sebou jen 
odhodlání, podložku a pohodlné oble-
čení. A s přicházejícím jarem vám bude 
dobře po těle!

Petra Smržová

Děláme si radost
Stejně jako v minulých letech, ani le-
tos jsme se neuložili k zimnímu spánku 
a společnými akcemi jsme si udělali 
radost. Podzimní a zimní měsíce využí-
váme k pravidelné návštěvě mladobo-
leslavského divadla a k návštěvám za-
jímavých míst v Praze. V Praze jsme už 
takto navštívili Rudolfinum, Klementi-
num, Karolinum, Národní i Stavovské di-
vadlo, zrekonstruovanou budovu Státní 
opery, Národní muzeum, Obecní dům, 
Müllerovu - Loosovu vilu ve Střešovicích, 
Barrandovské ateliéry, Českou národ-
ní banku a měli jsme i krásnou exkurzi 
v České televizi. Letos jsme z návrhů čle-
nů našeho Klubu vybrali Muzeum vodá-
renství v Podolí a Strahovskou knihovnu. 
Opět jsme se dozvěděli spoustu zajíma-
vostí, takže naše výpravy jsou výpravami 
za poznáním a jsou nám i univerzitou 
třetího věku. A tzv. třešničkou na dortu 
jsou i skvělí průvodci, máme na ně štěstí! 
Praha nám ještě hodně nabízí…… O své 
slovo už se hlásí jaro! V dubnu si plánu-
jeme společné “Jarní setkání”. Společná 
setkání máme rádi. Jsou vítána přede-
vším těmi našimi členy, kterým už zdraví 
nedovoluje cestovat. Letošní program 
má název “Starý, ale hezký - desky”. Při-
pravil ho pro nás náš DJ Václav. Připo-
meneme si písničky, které máme rádi, 
rádi si je i zazpíváme. A koncem dubna 
už nás čeká první jarní výlet, vlakem do 
Českého Šternberka. Jak se vydařil, 
o tom zase příště. 

Libuše Ešnerová 
Klub senior

Mladí horalové ze 
Satalic
Horolezecký oddíl Satalice, mezi je-
hož členy patří i několik zelenečských 
občanů, pořádal na podzim loňského 
roku celonárodní soutěž Mladí horalové. 
V sobotu 17. září 2022 se tak na Kokořín-
sku v oblasti Růženina údolí konal pod 
taktovkou Komise mládeže ČHS již pátý 
ročník této soutěže. Na start se nakonec 
postavilo 26 čtyřčlenných družstev včet-
ně družstev z HO Satalice, již tradičně ve 
dvou věkových kategoriích.

Pořadatelé z oddílů HO Satalice vytyči-
li trasu dlouhou něco málo přes 3 km.  
Připraveno bylo 7 tradičních stanovišť: 
stavba stanu, prusíkování a uzlování, 
slaňování, první pomoc, lezení (byla za-
řazena tzv. „mokrá varianta“ – průstup 
simulovaným sněhovým žlabem), lano-
vé překážky, orientace doplněna o vy-
hledávání lavinového vyhledávače, tzv. 
„pípáku“, které se loni osvědčilo a bude 
pravidelně zařazováno i do budoucna. 
Pokud jde o samotná stanoviště, byl le-
tošní ročník velmi tradiční a nebyla zařa-
zena žádná vložená disciplína. Naopak 
prostředí letošního ročníku bylo famózní 
a pravděpodobně ze všech předcho-
zích ročníků jedno z nejlepších. Trať byla 
pestrá, probíhalo se kaňony, nechyběla 
prudká stoupání i klesání a seběhy. Tra-
verzovalo se také po úzkých pěšinkách 
pod skalními stěnami. Kokořínský Důl 
a zejména okolí Růženina údolí, ve kte-
rém se závodníci pohybovali, je opravdu 
unikátní. Jak už je u finálového kola pra-
vidlem, o celkovém pořadí rozhodovala 
zejména fyzická zdatnost a dovednosti, 
které děti trénovaly ve svých oddílech.  
Neméně důležitá byla rovněž vzájem-
ná podpora a spolupráce. I přesto, že 
někteří vybíhali za vydatného deště, byl 
společným znakem všech závodníků 
i pořadatelů široký úsměv a skvělá ná-
lada. Mladí závodníci prožívali závod 
s patřičným zápalem a soustředěním, 
vzájemnou podporou a radostí. Přesto-
že Mladí horalové ze Satalic (a Zelenče) 
závod nevyhráli, společně s organizáto-
ry sklidili jen samé pochvaly a poděko-
vání jak za skvělý závodnický, tak orga-
nizační výkon. Všichni účastníci se již těší 
na další ročník, tentokrát v oblasti Jizer-
ských hor.

David Stella 
Horolezecký oddíl Satalice
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   Louka u fotbalového hřiště

Dětský den 
pro princezny 

a rytíře

SPOLEK RODIČŮ A PŘÁTEL ZŠ A MŠ

ZELENEČ VÁS SRDEČNĚ ZVE NA

Designed by Freepik.com

Aktuální informace najdete na
www.spolekzelenec.cz.

Akce je podporována obcí Zeleneč.

června 2023 I od 15 hodin1.

ZÁVODY a štafety PRO DĚtI a DOSPĚLÉ NA tRATÍCH OD 50m DO 5km 
neDěLe 28.kVěTna OD 14:00 u DětSkéHO hřIšTě v LOkaLItě ObOra

chYStáme NOViNky! sleDujte fACebOOk, VíCe iNfO NA www.spOlekzeLenec.cZ

zVeme vás na:

11. rOčNík !

mamInkA mI koupILa  robuxy.

bĚh prO       ZDRAVÍ 

  2023          V
 ZeleNČI

bĚh prO       ZDRAVÍ 

  2023          V
 ZeleNČI
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Plán rozvoje 
sportu jako 
předpoklad 
budoucího 
sportovního vyžití 
pro všechny
Podle zákona o podpoře sportu má 
každá obec povinnost zpracovat plán 
rozvoje sportu. Po letech přešlapování 
se této povinnosti zhostil i Zeleneč. Na 
základě poptávkového řízení byla vy-
brána firma SMS Služby, s.r.o., která celý 
proces řídí. Součástmi přípravy byla 
dotazníková šetření mezi obyvateli Ze-
lenče a setkání se zástupci různých for-
málních i neformálních skupin, které se 
v Zelenči věnují pohybovým aktivitám.

Z dotazníkového šetření, jehož se zú-
častnila více než desetina všech oby-

vatel obce, ze tří čtvrtin mimochodem 
aktivních sportovců, vyplynuly i tyto 
zajímavé závěry. Zelenečští jako silnou 
stránku cítí především možnosti spor-
tování pro všechny věkové kategorie, 
finanční dostupnost a solidní nabídku 
organizovaného sportování. Naopak 
za slabou stránku považují nedosta-
tečnou vybavenost sportovišť, včetně 
jejich zázemí, nízkou škálu možností 
sportovního vyžití a malou kapacitu 
sportovišť.

Respondenti uvedli téměř 50 různých 
druhů sportů, kterým se věnují, a sesta-
vili i „žebříček“ nejužívanějších sporto-
višť v obci. Jednoznačně jim vévodí Cy-
klotrasa 17 Greenway Jizera. S velkým 
odstupem následují workoutová hřiště, 
fotbalový stadion a asfaltová plocha u 
tenisové haly. Tedy samé outdoorové 
prostory. Teprve za nimi následuje školní 
tělocvična. To souvisí i s dalším jasným 
závěrem. Zúčastnění občané se do-
mnívají, že v posledních pěti letech se 
sportovní infrastruktura v Zelenči spíše 
nerozvíjela.

Priority, které ze šetření vyplynuly, jsou 
jasné. Teď je nutné je promítnout nejen 
do plánu, ale především do reálného 
rozvoje sportu. Na prvním místě jde 
o výstavbu nových sportovišť, násle-
dovanou efektivními úpravami a opra-
vami stávajících sportovních prostor, 
dovybavení sportovišť a hřišť, a to vše 
v kontextu jejich multifunkčního a bez-
pečného využití. Ještě konkrétněji, čís-
lem jedna je vybudování multifunkční 
haly. Následovat musejí vybudování 
venkovního atletického oválu, revitali-
zace fotbalového hřiště a k němu při-
lehlých ploch a budování a rozšiřování 
cyklotras. Kromě toho obec nesmí 
zapomenout ani na malá komunitní 
sportoviště a dětská hřiště. 

 
Andrea Podlipská 

předsedkyně výboru pro školství,  
kulturu, sport a sociální věci

Strategický 
výbor jedná 
o budoucnosti 
domu č.p. 38
V této části zpravodaje, využitelné za-
stupiteli obce, bych se rád zamyslel 
nad některými body z jednání strate-
gického výboru. V tomto čísle to bude 
úvaha o zelenečském domě č.p. 38.

Obec nabyla ¾ areálu již na konci roku 
2004 usnesením Okresního soudu pro 
Prahu-Východ o dědickém řízení. Bě-
hem roku 2005 získala do svého vlast-
nictví i zbylou ¼  areálu, a to darovací 
smlouvou s věcným břemenem dožití 
původního majitele. V červenci roku 
2016 se majitel trvale odstěhoval ke své 
příbuzné. 

V roce 2020 nechala obec vypracovat 
stavebně technické posouzení, které 
mimo jiné, hovoří o zatékání do pro-
storu půdy a nutnosti výměny nosných 
prvků krovu. Další zmínka o stavu budo-
vy je v zápisu zasedání zastupitelstva ze 
dne 14.12.2020, ve kterém byl skautům, 

kteří měli v čp. 38 klubovnu, kvůli jeho 
zhoršujícímu se technickému stavu, 
nabídnut jiný objekt.

Osud areálu nám není lhostejný. Na 
třech ze čtyř dosavadních jednáních 
strategického výboru jsem bod týkající 
se domu č.p. 38 navrhl a zařadil do pro-
gramu. Na prvním jednání jsme konsta-
tovali, že bychom stavbu rádi zachovali. 
Při druhém jednání jsem kolegy vyzval, 
aby podali návrhy k dalšímu využití. Prv-
ní variantou je návrh na volnočasové 
využití širších vrstev obyvatelstva, jako 
je spolková činnost, setkávání senio-
rů, výukové místnosti ZUŠ atd. Druhou 
možností bylo využití domu pro nový 
obecní úřad. Po debatě jsme dohodli 
nutnost dalšího prozkoumání objektu, 
abychom např. zjistili možnost dalšího 
přitížení krovu a stropních konstrukcí. 
Na zatím posledním březnovém se-
tkání strategického výboru jsme již byli 
seznámeni se stavebně-konstrukčním 
posouzením stavu objektu, vypraco-
vaným statikem, které konstatovalo, že 
objekt má narušenou statiku, v někte-
rých částech vážně a je třeba ihned při-
stoupit k jeho bezpečnostnímu zajiště-
ní. Výbor dospěl k závěru, že záchrana 
domu bude velmi nákladnou záležitostí 
a pro další rozvoj obce bude efektivněj-

ší výstavba nového objektu zahrnující 
demolici stávající budovy.

Že je pro část obyvatel osud č.p. 38 cit-
livé téma, se opět ukázalo, když jsem 
tento závěr výboru předložil na zasedá-
ní zastupitelstva dne 4.4.2023. Zmínka 
o možné demolici vyvolala nevoli a dis-
kuzi mimo projednávané body.

Zastávám však názor, že obec nemá 
neomezené finanční prostředky a je-
jich využití v tak velkém rozsahu musí-
me velmi zvažovat. Proto bych rád při 
rozhodování o dalším postupu ohledně 
č.p. 38, přistoupil k vypracování dalších 
dvou posudků, mykologického a sta-
vebně historického, které by měly dále 
pomoci zastupitelům při rozhodování 
o osudu domu, nikoli na základě dojmů 
a emocí, ale na základě relevantních 
podkladů.

Petr Flaška 
předseda výboru

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce.  
Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově ani redakčně.
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Jana Fuidlová (65)

Jak často se v průměru vě-
nujete sportu a pohybovým 
aktivitám?
Sportu se věnuji 2 x týdně or-
ganizovaně (jóga, cvičení pro 
seniory). V zimě příležitostně 
lyže ve všech formách, dlou-
hé procházky, v létě kolo ( 2x 
týdně + týdenní dov.), příleži-
tostně tenis, plavání, někdy 
i kolečkové brusle. 

Mění se nějak vaše pohybo-
vé aktivity s přicházejícím 
jarem?
Ano, mění se o aktivní práci 
na zahradě. 

Vyberte si jeden sport nebo 
pohybovou aktivitu, které 
byste se ráda věnovala, ale 
v Zelenči to teď není možné.
Tenis. Dříve jsme chodili ales-
poň jednou týdně, ale stávají-
cí podmínky nám nevyhovují.

 

Jana Sommerová (50)

Jak často se v průměru vě-
nujete sportu a pohybovým 
aktivitám?
Hlavně chodím a to každý 
den, protože mám pejska. 
Snažím se alespoň 6 km. Ně-
kdy přidám hůlky…

Mění se nějak vaše pohybo-
vé aktivity s přicházejícím 
jarem?
Chodím každý den bez ohle-
du na roční období. Ale až 
bude tepleji, budeme určitě 
vyrážet na delší výlety hlavně 
po středočeském kraji…

Vyberte si jeden sport nebo 
pohybovou aktivitu, které 
byste se ráda věnovala, ale 
v Zelenči to teď není možné.
Mé aktivity mohu v pohodě 
provozovat v Zelenči. Jen mi 
možná chybí nějaké psí hři-
ště (na jiném místě, než bylo 
plánováno), abychom mohly 
s Jessie poznávat v klidu nové 
pejsky.

Anna Dvořáková (20)

Jak často se v průměru vě-
nujete sportu a pohybovým 
aktivitám?
Řekla bych, že je to proměn-
livé. V průměru teď tak 3–4x 
týdně.

Mění se nějak vaše pohybo-
vé aktivity s přicházejícím 
jarem?
S jarem přichází konečně 
hezčí počasí, večer je už déle 
vidět a přijde mi, že má člo-
věk často lepší náladu a více 
energie. Já, mimo jiné, ráda 
jezdím na kole, takže na to se 
teď těším.

Vyberte si jeden sport nebo 
pohybovou aktivitu, které 
byste se ráda věnovala, ale 
v Zelenči to teď není možné.
Od mala se věnuji beachvo-
lejbalu. S kamarády si často 
chodíme pinknout a vždycky 
si říkám, že je škoda, že be-
achvolejbalový kurt nemá-
me v Zelenči. Řekla bych, že 
je to hrozně fajn sport, který 
si s dobrou partou lidí může 
zahrát téměř každý - stačí 
k tomu vlastně jen míč, hřiště 
a počasí.

Roman Kosík (37)

Jak často se v průměru vě-
nujete sportu a pohybovým 
aktivitám?
Sportu se věnuji každý den 
v průměru pět hodin denně, 
učím totiž na střední škole 
a poté trénuji děti na svých 
sportovních kroužcích. O ví-
kendech se snažím sportovat 
s dcerami, i když je to po ce-
lém týdnu náročné.

Mění se nějak vaše pohybo-
vé aktivity s přicházejícím 
jarem?
Pohybové aktivity se mění 
jako asi u všech. V zimě jezdí-
me lyžovat na hory, s přichá-
zejícím jarem vytahujeme 
kolečkové brusle, kola a více 
jsme na hřištích.

Vyberte si jeden sport nebo 
pohybovou aktivitu, které 
byste se rád věnoval, ale 
v Zelenči to teď není možné.
Tady jsem se musel  zamyslet, 
jelikož, když nějakou sportov-
ní aktivitu chci, zařídím si ji, 
ale docela fajn by byla stěna 
na lezení nebo nějaký boul-
der, abychom měli kde lézt.
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Jaro a apríl jsou tu!
Jaro je v plném proudu a spolu s ním 
i jarní a momentálně především aprí-
lové počasí. Vyzkoušejte si, co o tomto 
období vlastně víte.

1)  Kdy přesně letos dorazilo astrono-
mické jaro na severní polokouli?   
a)  20. 3. ve 23:50
b)  21. 3. v 01:24
c)  20. 3. ve 22:24
d)  21. 3. v 00:05

2)   V tomto okamžiku nastává řada dů-
ležitých astronomických dějů. Který 
z dějů však mezi ně nepatří? 
a)  Na severním pólu zapadne Slunce 

a začíná polární noc.
b)  Den podzimní rovnodennosti na 

jižní polokouli.
c)  Slunce je v rovině zemského rovní-

ku, takže jeho paprsky dopadají na 
Zemi kolmo k její ose, souběžně 
s průřezy zemských rovnoběžek.

d)  Na jižním pólu Slunce zapadne 
a začíná polární noc.

3) A kdy začalo meteorologické jaro?
a) 1. dubna
b) 21. března
c) 15. března
d) 1. března

4)  Duben charakterizuje aprílové po-
časí. Proč však takové proměnlivé 
počasí nastává?
a)  Protože v dubnu vanou nejostřejší 

a nejproměnlivější větry.
b)  Jelikož ve větší míře začínají létat 

letadla, která rozrážejí mraky 
a způsobují rychlé a prudké pře-
háňky, včetně sněhových.  

c)  Je to vlastně boj tepla se zimou; 
studený vzduch na severu je ještě 
blízko a Slunce už je dost vysoko.

d)  Nastává období vegetace, která 
významně ovlivňuje ráz počasí.

5)  Když mluvíme o aprílovém počasí, 
víte, jaké jsou nejnižší a nejvyšší na-
měřené dubnové teploty?
a) -25,0 °C / +29,8 °C
b) -22,0 °C / +31,8 °C
c) -19,9 °C / +30,5 °C
d) -18,8 °C / +28,5 °C

6)  Průměrná teplota v jarních měsících 
v letech 2012-2021 stoupla opro-
ti průměrné teplotě v letech 1961-
1970. Ve kterém z jarních měsíců je 
růst nejmarkantnější?
a) březen
b) duben
c) květen

 
5–6 správných odpovědí: Fíha, jste uči-
něný Fahrenheit křížený s Koperníkem. 
(Nebo umíte dobře hledat na internetu.)

3–4 správné odpovědi: Jarní dny a aprí-
lové teploty máte docela v malíku. I tak 
vás ale občas něčím překvapí.  

0–2 správné odpovědi: No, není to nic 
moc. Ale i tak si jaro určitě užijte. A třeba 
více čtěte Zelenečský zpravodaj, aby to 
příště bylo lepší.

Správné odpovědi: 1) c); 2) d); 3) a); 4) 
c); 5) b; 6) a) o více než 2 °C, v ostatních 
představuje růst jen 0,7, resp. 1,1 °C.

Zeptali jsme se našich sousedů 
různých generací. A oni nám 
odpověděli.
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Historie harfy sahá až do 
dob starověkého Egypta
Bára Pacltová hraje od svých deseti let na harfu. Od malička 
se věnovala flétně, která na ni po čase byla už moc jednodu-
chá, a tak začala přemýšlet o jiném nástroji.

K harfě se dostala úplnou náhodou, když se svým tatínkem 
sledovala videa o různých hudebních nástrojích na YouTube 
a dostali se až k videu o harfě. Báře se tento nástroj moc zalíbil 
a hned věděla, že je to přesně pro ni!

V současnosti má od harfy „pauzu” kvůli přijímacím zkouškám 
na střední školu. I tak si ale občas ráda zahraje, protože má 
na ni harfa uklidňující účinek a její melodie Barče pomáhá od 
stresu. 

Obdivuhodné je, že k tomu, aby Bára zahrála, nepotřebuje 
vůbec noty. Na vystoupeních je má před sebou jen, „aby to 
nevypadalo blbě”, jak sama říká. Všechny skladby si pamatuje 
a ví, kam dát pravou ruku, která hraje hlavní melodii. Levá ruka 
hraje bass.

První dva roky hrála pod ZUŠ, teď má soukromou učitelku, kte-
rá s ní jezdí na všechny koncerty a často vystupují společně.

Po každém koncertě je na sebe pyšná, že to zvládla, protože 
bojuje s nervozitou.

Podle Báry je škoda, že na harfu nehraje víc lidí. Sice vypadá 
jako složitý nástroj, ale ve skutečnosti je jednodušší než piano, 
noty jsou totiž totožné, a proto je pro ni snadné zahrát cokoliv 
i na piano.

Bára rozhodně nemá v plánu s harfou končit. I v dospělosti by 
si na ni chtěla najít volný čas a zahrát si jen tak pro radost. 

Kateřina Soukupová

Do klarinetu se nesmí foukat, 
ale dýchat z celých plic
Lukáš Kaštovský je třináctiletý kluk, který se už od šesti let věnu-
je hře na klarinet. Pochází z hudebně založené rodiny, a proto 
je od Kaštovských neustále slyšet hudba. Jeho maminka je 
klavíristka a učí na Pražské konzervatoři, také Lukášova sestra 
hraje na klavír.

Hrát na klarinet bylo Lukášovo rozhodnutí. Vždy chtěl na něco 
hrát, a když jeho sestra začala s klavírem, rozhodl se pro flétnu. 

Na zobcovou flétnu hrál dva roky a poté chtěl přejít na nějaký 
obtížnější dechový nástroj. Jeho tatínek navrhoval, aby to byl 
saxofon. Lukáš se ale nakonec rozhodl pro klarinet.

Pokud přemýšlíte o tom, že s klarinetem začnete, Lukáš by 
vám poradil, abyste věnovali čas dechovým cvičením, která 
mají velký smysl. Sám s dechem nikdy problém neměl. Do-
konce se právě pro svůj silný dech rozhodl přejít ke klarinetu 
a nezůstat jen u flétny.

Mezi jeho největší úspěchy patří první místo v soutěži v Litvíno-
vě, které je čerstvou záležitostí. Na poslední soutěži se mu ale 
nehrálo moc dobře. Sál mu připomínal kino a hudba se v něm 
moc neozývala. Také ho rozhodil počet porotců, kterých bylo 
značně méně než jindy.

Hraní na hudební nástroj chce samozřejmě velkou disciplínu. 
Lukáš cvičí každý den hodinu a sám přiznává, že ne vždy se mu 
chce. Jediné volno, které si může dovolit, je o letních prázdni-
nách. Nejraději hraje filmovou hudbu. Jeho nejoblíbenější je 
Star Wars.

V budoucnu by se chtěl stále věnovat klarinetu. Přemýšlí 
o konzervatoři a uvidí, kam ho život zavane. 

Kateřina Soukupová
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Den otevřených 
dveří  
v ZŠ Zeleneč
28. březen již tradičně patří všem uči-
telům, jejichž významná práce v oblas-
ti vzdělávání je v tento den oceňována 
Plaketou Jana Amose Komenského 
a také je vyhlašována anketa Zlatý Ámos. 
Obvykle v tento den pořádají školy po 
celé republice různé akce zaměřené 
na život a tvorbu J. A. Komenského a zá-
kladní škola v Zelenči nebyla výjimkou.

Právě v tento den na škole probíhal Den 
otevřených dveří, který nabídl poměrně 

ojedinělou možnost pro veřejnost zú-
častnit se výuky žáků. Akce vyvrcholila 
v pozdních odpoledních hodinách, kdy 
děti spolu s učiteli připravili pestrý pro-
gram. 

V první třídě, do které jsem se vydala 
si mě okamžitě žáci odchytli se zná-
mou hrou Máme rádi Česko a já jsem 
tak musela rychle oživit slepou mapu, 
abych naštěstí správě určila, kde leží 
město Přibyslav. V další učebně na ná-
vštěvníky čekaly různé hry se slovy, u kte-
rých bylo především nutné zapojit fanta-
zii. To už se ale po chodbě ozýval zvonek 
a malá slečna, která zvala na divadelní 
hru Polednice třídy 7. A. V tu chvíli se im-
provizované divadlo zaplnilo diváky, kteří 
na konci představení nešetřili potles-
kem. Aby taky ne, děti byly skvělé a pod 
vedením paní učitelky Soni Tomkové 
předvedly parádní výkon. Moje další kro-
ky vedly doslova za nosem, přesněji za 
čichem, protože se z nedaleké třídy linu-
la neuvěřitelná vůně palačinek. To jsem 
si nemohla nechat ujít. Nutno podot- 
knout, že tato místnost byla tak oblíbe-
ná, že se chvílemi tvořila fronta až ven. 
Kdo by si ale nepočkal na něco dobré-
ho, že? Kromě palačinek byla v nabídce 
cukrová vata, currywurst nebo domácí 
limonáda či káva. Podmínkou ale bylo 
objednat si z menu v němčině nebo 
francouzštině. Po menší svačinové pau-

ze bylo na čase poznat další zajíma-
vosti, jako například učebnu s přednáš-
kou paní učitelky Jurzykowské o tvorbě 
podcastu. Ti odvážnější z přítomných 
návštěvníků si mohli vyzkoušet, jak ta-
kový podcast probíhá. Stále bylo ale co 
objevovat, a tak jsem se šla podívat do 
učebny s názvem Zdravá výživa nebo 
Čeština, angličtina a jaro, kde opět ne-
chyběl pestrý program žáků a jejich uči-
telů. Celková velmi přátelská a uvolněná 
nálada, na chodbách živo a všichni se 
dobře bavili, takový byl Den otevřených 
dveří v ZŠ Zeleneč. Určitě to bylo pro 
všechny příjemné rozptýlení od běžných 
školních dní a blížících se přijímaček de-
váťáků.

 Lucie Černá

ZŠ Zeleneč 
hledala nejlepšího 
chemika 
„Žák není nádoba, kterou je třeba napl-
nit, ale pochodeň, kterou je třeba zapá-
lit.“ (Sokrates) 

 

Osmáci a deváťáci se v prvním pololetí 
zapojili do 11. ročníku celostátní soutěže 
Hledá se nejlepší chemik. Toho už tra-
dičně na základních školách hledá Svaz 
chemického průmyslu ČR, který soutěž 
vyhlašuje a pořádá, společně s Fakultou 
chemicko-technologickou Univerzity 
Pardubice a MŠMT.  

V Praze a ve Středočeském kraji se do-
hromady zapojilo kolem 3400 žáků 
z celkem 132 škol. Za základní školu v Ze-

lenči psali školní kolo obě deváté třídy. Tři 
nejlepší – Andy Kučerová, Barča Pac-
ltová a Eva Švaříčková (tu kvůli nemoci 
zastoupil nakonec Filip Beň) – postoupili 
do 2. kola. A i když se jim dařilo celkem 
dobře, do dalšího, praktického kola se již 
nepropsali. Všem zúčastněným naděj-
ným chemikům za účast v soutěži moc 
děkuji! 

Lucie Finková
učitelka chemie a matematiky  

na ZŠ Zeleneč  

Na exkurzi v České 
televizi 
Díky iniciativě pana Petra Sojky, tatínka 
jedné z mých spolužaček z 9.B, se naše 
třída vydala na konci února na exkurzi 
do zpravodajské sekce České televize, 
která se nachází na Kavčích horách. Po 
příchodu do hlavní budovy se nás ujal 
pan průvodce a v jeho doprovodu jsme 
se vydali k prvnímu studiu, kde se zrovna 
dotáčelo ranní zpravodajství. Chvilku 
jsme byli dokonce i u živého přenosu! Po 
jeho skončení nám pan průvodce de-
tailně vyprávěl, jak se takové zpravodaj-

ství vlastně dělá a pánové kameramani 
nám na obrazovkách okolo přepínali 
různé pohledy kamer. Poté jsme přešli 
do tzv. zeleného studia. Celá místnost, 
zdi i podlaha, byly zcela pokryty zeleným 
plátnem a na stropě bylo nespočetné 
množství světel. Ve vedlejší místnosti 
se nacházeli střihači a lidé, 
kteří klíčují obraz – vyměňují 
zelenou barvu za konkrétní 
obrázek pro určitý pořad, co 
se zrovna natáčí. Naše dal-
ší kroky vedly do studia ČT 
Sport, kde jsme měli možnost 
si dokonce sednout na místo 
reportéra a hosta. V každém 
studiu jsme dostali přednáš-

ku o tom, jak to tam funguje, co se ve 
studiu natáčí, jací reportéři zde natáčí 
atd. Exkurze nám otevřela oči ohledně 
fungování České televize a moc jsme si 
ji užili.

Jan Jelínek, žák 9.B ZŠ Zeleneč
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Deváťáci 
v Českém rozhlase 
Budík mi v pondělí 20. března zazvonil 
v 6:30 hod. Sice jsem věděl, že se dnes 
nebudu učit, ale stejně jsem si připravil 
věci na první hodinu. O hodinu pozdě-
ji už jsem měl sbalený batoh a vyrazil 
jsem do školy, kde mě už čekal pan uči-
tel Špelina a ostatní z našeho projektu 
Příběhy našich sousedů. Ještě jsme tro-
chu probrali scénář našeho příspěvku 
a v 9:00 hod jsme se vydali na vlak. Naše 
cesta vedla přes Masarykovo nádraží na 
Moráň. Přijeli jsme moc brzy, a tak jsme 
si sedli do kavárny, kde bylo alespoň ješ-
tě trochu času doupravit náš scénář. Po 
půl hodině k nám přišel náš konzultant 
z Paměti národa, se kterým jsme vyra-
zili do studia. Zde na nás čekal střihač 
a moderátor z Českého rozhlasu. 

Nejdříve jsme si prošli scénář naší re-
portáže, kterou jsme věnovali panu Pe-
tru Pospíchalovi, českému disidentovi 
a signatáři Charty 77. Poté jsme upravili 
mírné chyby ve výslovnosti a vrhli jsme 

se na nahrávání. Každý z našeho týmu 
měl připravený alespoň jeden výstup 
(odstavec). Všichni byli lehce nervózní, 
ale nakonec jsme to dali. A pak se zača-
lo stříhat. Pán, který nás provázel celým 
nahráváním, stříhal video s velkou rych-
lostí, a dokonce si s námi dokázal i po-
vídat. Celá finální verze byla dokonalá 
a všem se nám to povedlo. Když jsme 
odcházeli, dostali jsme zpětnou vazbu 
od našeho konzultanta. Také jsme se 

dozvěděli, že nás ještě čeká prezenta-
ce naší práce před porotou a ostatními 
skupinami, které jsou do projektu Paměť 
národa zahrnuté. Na samotném konci 
se sejdou i všichni pamětníci.    

Celý výlet se podle mě povedl a doce-
la jsme si ho užili. Udělali jsme také dost 
práce a nejdůležitější a nejtěžší část 
projektu je za námi. Jsme rádi, že jsme 
dokázali zachytit pro další generace pří-
běh významného člověka.   

Příběhy našich sousedů je vzděláva-
cí projekt neziskové organizace POST 
BELLUM, pro žáky osmých a devátých 
tříd základních škol, tercií a kvart více-
letých gymnázií. Mají za úkol vyzpovídat 
pamětníka, natočit vzpomínky, digita-
lizovat fotografie, prozkoumat archivy, 
a nakonec vytvořit rozhlasovou, televiz-
ní nebo psanou reportáž či dokument. 
Letos se tohoto projektu za ZŠ Zeleneč 
zúčastnili: Polina Timonina, Adam Hett-
ner, Eva Švaříčková, Tereza Ševčíková 
a Adam Horáček.  

Adam Hettner a Polina Timonina 
žáci 9.A ZŠ Zeleneč 

Olympiáda dětí 
a mládeže 
Ve dnech 22.–27. ledna jsem se zúčast-
nil Olympiády dětí a mládeže. Repre-
zentoval jsem Středočeský kraj v ledním 
hokeji. Olympiáda dětí a mládeže je 
soutěž, která se pořádá každý druhý rok 
a je to česká obdoba Olympijských her. 
Místo států zde však soutěží kraje České 
republiky. 

V neděli 22. ledna mě rodiče odvezli 
na Strahov, kde jsem se potkal s mými 
spoluhráči. Dostali jsme týmové oble-
čení a vyrazili na úvodní ceremoniál do 
Hradce Králové. Tam jsme strávili přibliž-
ně 3 hodiny a viděli například zapálení 
olympijského ohně, které provedla Eva 
Adamczyková. Z Hradce jsme se poté 
přesunuli do Vrchlabí, kde jsme měli 
odehrát naše hokejové zápasy,naše 
věci jsme si vyložili na zimním stadionu 
a poté se přesunuli na hotel. 

V pondělí kolem oběda nás čekal první 
zápas s Libereckým krajem, který jsme 
bohužel prohráli 2:4. Já jsem zápas pou-
ze sledoval ze střídačky, protože mě tre-
nér tentokrát nezařadil na soupisku. Po 
zápase následoval oběd a odjezd zpět 
na hotel. V pondělí večer nás čekalo 
ještě jedno utkání, a to s Pardubickým 

krajem. I přes dobrou hru, do které jsem 
už mohl zasáhnout, jsme bohužel na 
Pardubický kraj nestačili a prohráli jsme 
4:3, čímž jsme dost zmenšili naše šance 
na postup. 

V úterý nás čekaly opět 2 zápasy. První 
byl s krajem Vysočina. Duel se opět hrál 
kolem oběda a i tentokrát jsme soupe-
ři nestačili a zápas skončil 0:4 pro dru-
hý tým. S vědomím, že naše šance na 
postup jsou opravdu minimální, jsme 
nastoupili do dalšího zápasu. Ten jsme 
odehráli s Královéhradeckým krajem. 
V zápase jsme prohrávali po první tře-
tině 0:1, ale pak se mi ve druhé třetině 
povedlo skórovat a vyrovnat stav utkání 
na 1:1. To náš tým nakoplo a zápas jsme 
nakonec vyhráli 3:1. 

Středa byl náš poslední hrací den, byť 
nemusel. Z každé skupiny postoupily 
dva týmy do semifinále a třetí tým z ka-
ždé skupiny odehrál zápas o třetí místo. 
My jsme stále měli malou šanci postou-
pit ze třetího místa, stačilo, aby některé 
zápasy skončily tak, jak jsme potřebo-
vali. To se bohužel nestalo a my tak do 
prvního středečního zápasu vstupovali 
bez šance na postup, na rozdíl od na-
šich soupeřů z jihu Čech. Zápas jsme 
ovládli poměrem 4:1 a alespoň si zlepšili 
renomé z turnaje. Večer nás čekal po-
slední zápas proti Zlínskému kraji. Tento 
duel jsme měli plně pod kontrolou, když 

jsme ještě dvě minuty před závěrečnou 
sirénou vedli 2:0. Zlín však v posledních 
dvou minutách dvakrát udeřil a vyrovnal 
stav utkání na 2:2. Tím skončil náš hrací 
plán na turnaji s ne zrovna dobrou bilan-
cí 2 výher, 3 proher a jedné remízy. 

Ve čtvrtek jsem většinu dne strávil na 
stadionu a sledoval zápasy semifinále 
a o umístění. Hokejový turnaj nakonec 
vyhrál Moravskoslezský kraj, my se mu-
seli spokojit s 9. místem. Večer jsme ještě 
jeli do Špindlerova Mlýna na závěrečný 
medailový ceremoniál, který ale podle 
mě nebyl dobře zorganizovaný a nešlo 
vůbec nic slyšet nebo vidět. V pátek ráno 
jsme si dali snídani, sbalili věci a vyrazi-
li domů. Účast na olympiádě beru jako 
obrovskou zkušenost a jsem rád, že 
jsem mohl být její součástí.  

Filip Beň 
žák 9.A ZŠ Zeleneč 
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Komunitní 
energetika je 
budoucnost
Úspory v energetice, to je velké téma 
posledních let na všech úrovních – od 
mezinárodních vztahů až po rozpočet 
domácnosti. I v Zelenči musíme tomu-
to tématu věnovat patřičnou pozornost. 
Obec má roční spotřebu asi 800 MWh 
v elektřině a 900 MWh v plynu. Uspořit se 
dá částečně výběrem správného doda-
vatele, ale spolehlivější je, když energii 
ušetříme rozumnými opatřeními nebo 
když si energii vyrobíme a spotřebujeme 
ve vlastní režii. Podle FV panelů na stře-
chách v obci víme, že někteří sousedé 
s tím mají již konkrétní zkušenosti.

Trendem současné doby je budová-
ní obnovitelných zdrojů energie (OZE), 
aby se snížila vysoká závislost na fosil-
ních palivech a zvláště plynu. V přípa-
dě naší obce jsou vhodné obnovitelné 
zdroje energie především fotovoltaické 
elektrárny (FVE) na střechách budov 
a výměna klasických kotlů za tepelná 
čerpadla. V rámci obecních nemovi-
tostí předpokládáme, že FVE budou 
umístěny postupně na všech vhodných 
střechách obecních objektů, což jsou 
především budovy ZŠ, budova šaten 
na hřišti a objekt ČOV. V případě ČOV, 
která je největším spotřebitelem elek-
třiny v obci (200 MWh ročně), budeme 
řešit umístění co největšího počtu FV 
panelů, protože spotřeba v místě výroby 

je nejefektivnější. Po rekonstrukci a do-
stavbě MŠ ve Školní budou rovněž tam 
na střechy osazeny FV panely a také to 
lze očekávat u všech nových obecních 
staveb. Současný orientační potenciál 
pro výrobu elektřiny ve FVE na obec-
ních střechách je cca 400 MWh ročně. 
Jako první obecní projekt se začala řešit 
FVE na střeše ZŠ Kasalova 454 o výkonu 
100 kWp, která umožní dodávku cca 100 
MWh ročně. Byla již podepsána smlou-
va o připojení výrobny do distribuční 
sítě ČEZ Distribuce, řeší se projekt a při-
pravuje výběrové řízení na dodavatele. 
Součástí projektu je i bateriové úložiště 
o kapacitě 94 MWh, které zajistí lepší vy-
užití energie v průběhu dne. Předpoklá-
dáme, že podstatná část financování 
bude zajištěna z dotace v rámci Moder-
nizačního fondu.

Dalším důležitým směrem je hledání 
úspor spotřeby. Probíhají projekty re-
konstrukce ČOV a výměny kuchyňských 
technologií v kuchyni ZŠ. V obou přípa-
dech se jedná současně o významnou 
úsporu provozní spotřeby proti dosa-
vadnímu stavu, a to o více jak 30 %. Po-
kračovat v této oblasti budeme např. 
výměnou stávajících plynových kotlů, 
jakmile doslouží, za tepelná čerpadla 
v kombinaci s fotovoltaikou. 

Nastartovali jsme projekt výměny veřej-
ného osvětlení za úsporné, kde očeká-
váme při současné roční spotřebě cca 
250 MWh úsporu až 40%.

Významným mezníkem na energetic-
kém trhu bude KOMUNITNÍ ENERGETI-

KA. Projednává se novela energetické-
ho zákona, která od roku 2024 umožní 
v rámci daného území vznik energetic-
kých společenství. To je právnická oso-
ba, která je založena na dobrovolné 
a otevřené účasti členů, kterými mo-
hou být obce, města, fyzické osoby či 
podnikatelé. Energetické společenství 
elektřinu vyrábí, spotřebovává, sdílí, pro-
dává nebo poskytuje svým členům další 
energetické služby. Hlavním účelem je 
poskytovat environmentální, hospodář-
ské nebo sociální přínosy svým členům 
nebo územím, kde energetické spole-
čenství provozuje svou činnost. Umož-
ňuje to např. sdílení elektrické energie 
mezi lokálním výrobcem a lokálním 
spotřebitelem přes stávající distribuční 
síť. Fakticky to znamená, že např. z FVE 
na střeše ZŠ se bude dodávat v létě, kdy 
je škola zavřená, elektřina pro spotřebu 
na ČOV za cenu přímo dohodnutou.  
Nebo že majitel FVE na střeše rodinného 
domku bude přes den dodávat své pře-
bytky místnímu podnikateli a večer bude 
čerpat energii z kapacitních baterií na 
ZŠ.

Protože komunitní energetika je složitá 
problematika, budou mít obce možnost 
využít dotovaného externího poraden-
ství prostřednictvím MAS nebo vypsa-
ných dotačních titulů.

O vývoji v oblasti komunitní energetiky 
a možném vzniku energetického spo-
lečenství Vás budeme včas informovat.

redakce

Stromy a keře si zaslouží 
odbornou péči 
O tolik rezonujícím tématu zeleně v obci jsme již v Zeleneč-
ském zpravodaji psali na str. 7. Abychom zachovali Zeleneč 
zelený a v budoucnu se mohli pyšnit udržovanou zelení, je po-
třeba naučit zaměstnance technických služeb správné péči 
o stromy. A nejen o ně.  Podařilo se nám zajistit odborné škole-
ní pod vedením opravdu zkušeného arboristy, na kterém byla 
proškolena většina zaměstnanců v technických službách. 
Získali jak praktické, tak teoretické znalosti o arboristických 
standardech. V rámci teoretické části se dozvěděli o různých 
technikách řezů, o způsobech ošetření řezných ran stromů, 
o technologii udržovacích, stabilizačních a tvarovacích řezů 
apod. Neméně důležitými informacemi  byly technologie za-
kládacích řezů (založení koruny), řez po výsadbě, prevence 
konfliktu s překážkami nebo specifikace zapěstování alejo-
vých stromů. Školení mělo i poměrně podrobnou praktickou 
část, kde si nabyté vědomosti vyzkoušeli. Díky tomu si budeme 
schopni do značné míry zajistit péči o obecní zeleň také svými 
vlastními silami.

redakce
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Výzva pejskařům
Majitele čtyřnohých miláčků a členů našich do-
mácností bychom mohli rozdělit na dvě skupiny 
- kladní a záporní hrdinové. 

První skupina je ta, která když se vydá s pejskem 
na procházku, možná občas zapomene doma 
mobilní telefon nebo papírové kapesníčky, ale 
nikdy ne sáčky na exkrementy. Je to stejně ne-
postradatelné, jako mít s sebou klíče od domu. 
Tito lidé po svém pejskovi vždy uklidí, protože je 
to přirozené, jako přebalit miminko nebo si ráno 
vyčistit zuby. Nepřemýšlíme o tom, jednoduše 
to uděláme.  

Druhá skupina, tzv. záporňáci, nedělají dobrou 
vizitku nám, kladným hrdinům. Po svých miláč-
cích nechávají nechtěné stopy, a když nastane 
ta kritická chvíle úklidu, raději otočí hlavu, píšou 
zprávu na mobilním telefonu, prostě cokoliv ji-
ného jen aby se vyhnuli té nechtěné činnosti. 

V obci se navíc nachází více než 50 zásobníků 
na papírové sáčky na psí exkrementy. Není tak 
výmluv a my zodpovědní vyzýváme všechny 
pejskaře, kteří ignorují úklid po svých čtyřno-
hých kamarádech. Uklízejte po svých pejscích 
a pomozte nám udržovat Zeleneč čistý!  

 redakce

Veřejné představení 
příprav vysokorychlostních tratí (VRT)

Dovolujeme si vás pozvat na veřejné představení VRT v České republice 
a příprav úseku VRT Polabí v obci Zeleneč. 

Termín: 
Čtvrtek 11. května 2023 od 18:00 

Adresa: 
ZŠ Zeleneč - výdejna (vstup přes dvůr či okolo tělocvičny ZŠ), 
Mstětická 1031, 250 91 Zeleneč 

Správa železnic, státní organizace
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Tradice 
staročeských 
májů
Z historie až do současnosti       

Historie Májových oslav sahá až do po-
hanských dob. Starověcí Slované slavili 
svátek na počest boha jara a plodnosti, 
kterým byl zpravidla přiřazen obřad ká-
cení stromu, jehož kmen byl ozdoben 
květinami a listy a umístěn na střed ves-
nice.

S nástupem křesťanství se význam svát-
ku mění. Z původního pohanského ritu-
álu se stává náboženský obřad, který je 
spojený s křesťanskými tradicemi jako je 
svátek Panny Marie v květnu nebo svá-
tek sv. Jana Křtitele v červnu.

V 16. století se tyto slavnosti staly v čes-
kých zemích velmi populárními. Lidé se 
scházeli na návsi a tančili kolem máje, 
který symbolizoval krásu a obnovu pří-
rody. Máj neboli májka byl obvykle zdo-
bený květinami, stuhami a jinou zelení, 
a někdy byl také osazen dary jako jsou 
pečené prasátko nebo koláče. Během 
slavností se lidé oblékali do svátečních 
krojů a zpívali a tančili na lidové písně. 
Tradiční součástí Májových slavnos-
tí byl také výběr královny Máje. Ta byla 
vybírána z místních dívek a korunována 
květinovou korunou. Byla to vlastně ta-
ková předchůdkyně volby královny krásy. 
Dívky v rámci volby totiž předváděly i svůj 
taneční nebo pěvecký um a nechyběla 
ani promenáda v kroji.

V průběhu 17. a 18. století se Májové 
slavnosti staly součástí kulturního dění 
šlechtických kruhů. Z náboženského 
svátku se staly společenskou událostí, 
na kterou se sjížděla elita. V této době 
se také vytvářely speciální „Májové hry“, 
které se hrály na témata spojená s Má-
jovými slavnostmi.

V 19. století, s nástupem romantismu 
a nacionalismu, se Májové slavnos-
ti staly i jedním ze symbolů českého 
národního obrození. Májové slavnosti 
stále přežívají v České republice a jsou 
populárním tradičním svátkem, zejmé-
na v menších obcích a vesnicích. Jsou 
spojeny s veselou akcí organizovanou 
sportovním klubem, také v Zelenči.

A jak to bylo v Zelenči?

Staročeské máje jsou skutečnou slav-

ností s hlubokou tradicí, která sahá až 
do období před 2. světovou válkou, kdy ji 
poslední květnový den roku 1936 uspo-
řádala obec Baráčnická.

 Ve válečném období se tato tehdy krát-
ká tradice na čas zastavila, ale hned 
v roce 1946 ji obec Baráčnická spolu se 
členy místní Sokolské obce znovu začali 
organizovat.

V 60. a 70. letech minulého století akci 
chystal a pořádal Sokol. Místní historie je 
celkem pestrá, došlo třeba i natolik ne-
chtěné uříznutí a ukradení májky v roce 
1963. O dva roky později zase nepřálo 
počasí a díky silným dešťům hrozilo, že 
se oslava vůbec neuskuteční. Nakonec 
se ale počasí umoudřilo, nad ránem or-
ganizátoři narychlo máj postavili a celá 
akce proběhla podle původního plánu. 
V roce 1975 došlo ke zranění, když se 
májka při stavění zlomila, a tak v dalších 
letech už májky nebývaly tak vysoké. 
Další kolize nastala roku 1983, to když 
prasklo kolo valníku, který vezl muzikan-
ty. Tahle nehoda se ale naštěstí obešla 
bez úrazu.

Nejdůležitější na celé oslavě je vyvádě-
ní nevěst. Mladé svobodné dívky oblékly 
každý rok nové šaty i boty. Májky byly po-
staveny přímo u jejich domů, dopoled-
ne ke každé z nich dorazil celý krojovaný 
průvod a nevěsta byla provedena jed-
ním z mládenců. Akce tak byla úplnou 
módní přehlídkou a taneční zábavou, 
protože nevěst bylo každý rok vskutku 
dost. Rekordním na jejich počet byl rok 
1966, kdy bylo v naší obci 110 nevěst!

K hezkým vzpomínkám na tuto slav-
nost patří i ta na mládence ze sousední 
obce, který pro svou zelenečskou vyvo-
lenou ozdobil vlastní májku a přinesl ji 
do Zelenče na ramenou. Z velké lásky ze 
zelenečských májů tak vzešlo manžel-
ství, které vydrželo krásných 50 let.

Májové slavnosti dnes

Staročeské Máje mohou být příjemnou 
společenskou a kulturní událostí s náde-
chem tradic, které naše společná histo-
rie nabízí. Přijďte se pobavit i letos 26. 
a 27. května, setkat se s lidmi, poklábosit 
a oslavit sílu jara a rozkvět přírody.

Program akce v Zelenči je tradičně za-
hájen na hřišti SK Zeleneč už v předve-
čer stavěním máje. Druhý den ráno pak 
od ozdobené májky vyráží tradiční prů-
vod spojený s lidovou veselicí a vyhrává-
ním sousedům. Pravidelnými účastníky 
průvodu jsou Kecalové, kteří celou

akci moderují a organizují. Na bezpeč-
nost lidí v průvodu pak dohlížejí histo-
ričtí členové policejního sboru. Všem 
zúčastněným vyhrává tradiční živá de-
chovka a Kecalové i ostatní účastníci 
průvodu vyzvánějí na sousedy, vyzývají 
paní a pány domácí na taneček a nikdy 
nepohrdnou přichystanou dobrotou. 
Lidová veselice se po skončení průvo-
du opět vrací na hřiště SK Zeleneč, kde 
probíhá velmi populární část programu, 
a to vyvádění nevěst. Všechny mladé 
dívky v obci si mohou přijít zatancovat. 
Ani letošní ročník by neměl být výjimkou 
a doufáme, že se mladé svobodné dívky 
i letošní veselice zúčastní.

Jana Laňka

Lokální trhy 
v Zelenči
Milí zelenečští sousedé, máme na vás 
otázku. Nebo spíše více otázek. Jak by 
se vám líbily trhy v naší obci? Navštěvo-
vali byste je? Co by na nich podle vás 
nemělo chybět? Měla by převažovat 
nabídka čerstvých potravin nebo by na 
trzích mělo být od každého trochu? Za-
šli byste o víkendu na ranní kávu s do-
mácím koláčkem? Nebo naopak vy 
máte možnost a chuť nabídnout něco 
ostatním? Domácí zeleninu či ovoce, 
keramiku, dekorace, pečivo, zajímavé 
nápoje nebo cokoli jiného, netradiční-
ho?  Rádi bychom znali váš názor. Dej-
te nám vědět! E-mailem, přes sociální 
sítě nebo jednoduše přijďte za námi na 
úřad. Pojďme společně uspořádat prv-
ní zelenečské trhy! Těšíme se na vaše 
nápady!
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Komunitní centrum 
dostupné pro všechny
Komunitní centrum obce Zeleneč se nachází v areálu na rohu 
ulic U Rybníka a Československé armády a pro mnohé obyva-
tele bude poměrně novou informací, že je možné si jej prona-
jmout pro konání různých společenských, kulturních, sportov-
ních nebo dětských akcí. Prostor se skládá ze vstupní místnosti 
s kuchyňkou, kde je možné uspořádat různé workshopy, schůz-
ky či přednášky. Odtud vede schodiště do prostorné podkrov-
ní místnosti vhodné třeba pro dětské soutěže nebo oslavy. Ze 
vstupní části v přízemí se vchází také do samostatné místnosti 
využitelné pro skupinové lekce nebo malé divadlo. Celková ka-
pacita komunitního centra je až 100 osob v závislosti na typu 
akce. V případě zájmu o rezervaci prostor zašlete poptávku na 
email: obec@zelenec.cz.

  Klubovna na hřišti          Komunitní 
  / asfaltová plocha          centrum

Pravidelná  
aktivita   150 Kč/h               200 Kč/h

Jednorázová  
aktivita   200 Kč/h               250 Kč/h

Příměstské  
tábory   1 400 Kč/den               1 400 Kč/den

Soukromé  
aktivity   200 Kč/h               250 Kč/h

Pravidla pro hladký a rychlý 
svoz tříděného odpadu u nás 
v Zelenči
1.  Vytříděný odpad dávejte před dům s ohledem na 

předpověď počasí (vítr, déšť), ideálně až v úterý ráno.

2.  Buďte prosím v třídění pečliví a dodržujte barevné 
rozdělení pytlů na odpad!

3.  Do žlutého pytle odkládejte pouze PET lahve. Ostatní plasty 
dejte do druhého pytle nebo tašky. Žlutá barva výrazně 
urychlí svoz!

4.  Nemáte-li po ruce zelený pytel na sklo, použijte jiný, ale 
vyvarujte se třídění skla do papírových krabic. Než k vám 
přijedeme, jsou často úplně rozmočené!

5.  Nepoužívejte na tříděný odpad černé pytle. Nevidíme, co 
v nich je a o to déle nám svoz trvá.

6.  Zbytky potravWin, kosmetických přípravků a mastné obaly 
omezují možnosti následné recyklace. Dbejte prosím na 
to, aby byly obaly určené do tříděného odpadu prázdné 
bez zbytků obsahu. Často stačí jen lehce vypláchnout, 
nemusejí být dokonale čisté.

7.  Mějte na paměti, že nejlepší odpad je ten, který nevznikne. 
 
Děkujeme, že třídíte i vy!

ANO - noviny, časopisy, kancelářský 
papír, reklamní letáky, knihy, sešity, 
krabice, lepenka, karton, papírové obaly
NE - mokrý, mastný, jinak znečištěný 
papír, uhlovaný papír, pleny a hygienické 
potřeby

ANO - PET lahve (sešlápnout), kelímky, 
fólie, sášky, výrobky a obaly z plastů, 
polystyren
NE - novodurové trubky, obaly od 
nebezpečných látek (motorové oleje, 
chemikálie, barvy, ...)

 
 
ANO - lahve od nápojů, skleněné nádoby, 
tabulové sklo
NE - keramika, porcelán, autosklo, 
drátěné sklo, zrcadla
 

ANO - nápojové krabice od džusů, mléka, 
mléčných výrobků, rajského protlaku, vín, 
rajských omáček, ...
NE - kartony se zbytky tekutin/potravin 
(stačí vypláchnout a zmáčknout)

ANO - plechovky od nápojů a konzerv, 
kovové tuby, zátky, alobal, hřebíky, 
šroubky a další drobný kovový odpad
NE - plechovky od barev, tlakové nádoby, 
domácí spotřebiče, těžké a toxické kovy 
(olovo, rtuť)
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or Před třinácti lety 

začala vyrábět 
to, co českým 
maminkám 
chybělo. 
V její stopách 
pokračuje i dcera.
Příběh úspěchu této sympatické dámy 
se začal psát v roce 2009, respektive 
v 8. měsíci těhotenství, kdy paní Lenka 
Arnoldová zjistila, že kočárek, který má 
připravený pro svoje miminko, je pří-
liš tmavý. Přes noc si tedy ušila veselou 
barevnou podložku do kočárku, během 
následujícího dne jich ušila dalších pět 
a přes víkend je všechny prodala. Nápad 
byl na světě! Na prvních podložkách byly 
dokonce ručně malované bláznivé opi-
ce, které se na začátku staly poznáva-
cím znamením značky. Ve svém příběhu 
ale není sama, protože do něj před dvě-
ma lety vstoupila také její dcera Tereza 
s výrobky z bio materiálů.

Lenko, jak začal ten opravdový busi-
ness Vaší značky?

Jako první na českém trhu jsme v roce 
2010 začali tvořit ucelené kolekce pro 
maminky a miminka. Základ byla pod-
ložka do kočárku, ke které si maminka 
mohla koupit deku, nánožník, fusak, 
ale také třeba sedací vak do pokojíčku. 
Podařilo se nám také expandovat na 
Slovensko, do Maďarska, Polska i Ně-
mecka. Ne všude jsou maminky stejné, 
a tak jsme některé výrobky museli při-
způsobit jejich požadavkům. Ráda bych 
touto cestou zmínila moji kamarádku 
Katku Michálkovou, které patří velké díky 
za první popostrčení k tomu splnit si sny, 
o kterých jsem předtím ani nevěděla.

Jaké jsou trendy současných mami-
nek?

Ty se velmi liší od těch, když jsme s Pin-
kie začínali. Dnes si maminky nakupují 
především černé doplňky i kočárky, aby 
mohly děti naopak oblékat do veselých 
barev. Aby to ale nebylo moc nudné, 
vybírám materiály s plastickými vzory, 
proševy.

Máte opravdu krásné zboží, některé 
bych využila i pro sebe…

Ano, vlastně se snažím, aby naše pro-
dukty mohly zákaznice používat i jinak 
než jen s kočárkem. Třeba cestovní taš-
ka je skvělým příkladem, ta se hodí jak 
ke kočárku, tak na víkendový výlet. Kla-
deme důraz na udržitelnost, zkrátka, aby 
naše zboží mohly maminky využít i poz-
ději, když už nevozí kočárek. Máme ale 
zákaznice i vyššího věku nebo bezdětné 
dámy, kterým se prostě líbí batoh nebo 
kabelka. Vždycky mě zahřeje u srdce, 
když potkám na ulici někoho, kdo má 
naše výrobky. Nedávno mi dcera posla-
la fotku jedné z prvních podložek do ko-
čárků, tak mám radost, že jsou naše vý-
robky opravdu kvalitní a vydrží několik let.

Ovlivnil nějak vaše podnikání Covid?

To byl asi velký strašák pro všechny. My 
jsme okamžitě začali šít roušky, to byla 
naše výhoda. Mohli jsme využít to, v čem 
jsme opravdu dobří a přetvořit to na 
něco potřebného. Roušky jsme prodá-
vali, ale také jsme velké množství daro-
vali například mostecké policii, chomu-
tovské nemocnici, místní základní škole, 
restauracím apod.

Jak vznikají vaše výrobky a kde berete 
inspiraci?

Už od svých patnácti let jsem si různě 
přešívala nebo šila oblečení, abych měla 
něco jiného než všichni ostatní, a také 

abych ušetřila. Dokonce jsem tento 
obor i studovala, abych se naučila celý 
postup šití, navrhování atd. Na začátku 
podnikání jsem vyzkoušela pár firem, ale 
ne vždy jsem byla spokojená s výsled-
kem. Nakonec jsem si našla švadlenku 
z mého rodného města, z Chomutova. 
K ní jsem najala další a další a dnes má 
firma necelých 30 zaměstnanců, větši-
na je s námi od samého začátku, a to 
je opravdu úžasné. Vím, že se na své 
lidi mohu spolehnout, stejně jako oni na 
mě. Nejdříve jsem jednoduše řečeno 
tvořila to, co jsem já sama postrádala 
nebo co jsem potřebovala. Neustále se 
rozhlížím kolem sebe, co je moderní jak 
ve světě, tak také u nás. Když tedy tvo-
řím nějaký produkt, tak přemýšlím, aby 
to pro maminku, ale i pro miminko bylo 
co nejvíc pohodlné a praktické, tzn. kde 
budou zipy, popruhy…

Kde nakupujete látky pro vaše výrob-
ky?

Bylo celkem překvapivé zjistit, že téměř 
nikdo na českém trhu neumí nabídnout 
takové látky, které bychom chtěli. Po-
vedlo se mi nechat si některé materiály 
vyrobit na zakázku, začali jsme také vy-
užívat zahraničních dodavatelů, třeba 
z Holandska. Asi před rokem se mi ale 
povedlo najít českou firmu, která mi 
dokáže vyrobit třeba už zmiňované pro-
šívané materiály. Dnes jsou velkým tren-
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dem různé bio materiály, které se ale na výrobky Pinkie příliš 
nehodí. A tak vznikl nápad začít tvořit z těchto látek věci pro 
novorozence, miminka, pro které jsou tyto látky vhodné.

V tu chvíli se do hovoru zapojí také Lenky dcera Tereza, která je 
mimochodem její jasnou kopií.

Co se tedy stalo v roce 2021?

Lenka: Začala jsem přemýšlet, jak na značku Pinkie navázat 
další sortiment a jasnou volbou byly právě bio materiály. Ty 
mohou využívat třeba i nastávající maminky a nakoupit výba-
vičku pro miminka dopředu. Nápad jsem konzultovala se vše-
mi třemi dcerami, kterým se moc líbil. Nejstarší dcera Tereza 
vymyslela název Bellou a o tuto značku se teď stará.

Liší se nějak podnikání v dnešní době oproti tomu před tři-
nácti lety?

Lenka: Velmi! V mých začátcích nebyl takový výběr a bylo 
snazší najít pomyslnou díru na trhu. V dnešní době už je nabíd-
ka velká, a tak to Terezka nebude mít snadné.

Tereza: My se ale soustředíme hlavně na 100% bio bavlnu 
nebo bambusovou viskózu. Začínali jsme s doplňky pro mi-
minka a sortiment dál rozšiřujeme třeba o pleny, bryndáčky, 
koupelové sady, zavinovačky apod. Největší předností těch-
to materiálů je dlouhá životnost. To určitě spousta maminek 
ocení. Před rokem jsme kolekci rozšířili o výrobky pro dospělé. 
Má velký úspěch a za to jsem moc ráda. Bylo by skvělé, kdyby 
lidé více přemýšleli o tom, co si kupují, využívali lokální uměl-
ce a udržitelné materiály. Naší výhodou oproti konkurenci je 
poměrně krátká doručovací lhůta, jsme schopni zboží vyrobit 
klidně i do 3 dnů.

Dnešní doba je hodně ovlivněna různými influencery. Spolu-
pracujeme s nimi i vy?

Lenka: Máme štěstí, že náš business žije z tradice a jména, 
které jsme za ty roky vybudovali.

Tereza: V posledních letech je to skutečně silný nástroj. My 
jsme s nimi začali spolupracovat před pár lety tak, že ony za-
čaly kontaktovat naši značku se zájmem o spolupráci. Ty fun-
gují dobře, máme na maminky-influencerky opravdu štěstí. 
Každou takovou spolupráci ale velmi pečlivě zvažujeme, než 
na ni kývneme.

Jaké jsou vaše plány do budoucna?

Lenka: Mně čeká spolupráce s několika firmami, z nichž asi 
nejzajímavější bude ta s libereckou firmou Scilif, která 7 let 
vyvíjela a testovala led vlákna, která chce zapojit do různých 
produktů, které budou chránit bezpečí lidí. Nejedná se kla-
sickou pasivní ochranu, ale o samostatně svítící vlákno až na 
3 km, a do 360 stupňů. My jsme zatím tuto novinku zakompo-
novali do nánožníku na kočárky. Čeká nás toho ale mnohem 
víc a moc se na to těšíme.

Tereza: Mně by se také líbila spolupráce se zajímavými firma-
mi, ale pustím se do toho až po studiu, příští rok. Mám v hlavě 
nápady, o kterých jsem mamce ještě neřekla, protože je ne-
chci zakřiknout.

 Rozhovor vedla Lucie Černá
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Zelenečští jubilanti 
Blahopřejeme všem jubilantům, kteří v dubnu a květnu 2023 
oslavili či oslaví jubileum 70, 75, 80, 85 a 90 let. Do dalších 
dnů a let přejeme hlavně hodně zdraví, elánu, radosti a po-
rozumění se všemi blízkými.

Životní jubileum oslaví tito zelenečští sousedé: 

Firstová Jindra

Tyllová Jaroslava

Kochlőffel Jaromír

Brothánková Blanka

Vančurová Hana

Malečková Jarmila

Zermegová Milena

prodej MEDU  
přímo od včelaře 
 
  Smíšený  Pastový

250 g  60 Kč  60 Kč

500 g  110 Kč  110 Kč

950 g  200 Kč  200 Kč

Jakub Uvíra
Ježkova 633, Zeleneč  
(U obecní louky) 606 71 89 01
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ZELENEČSKÝ  
ZPRAVODAJ

Ročník 2, duben 2023 (vychází 6 x do roka: únor, duben, červen, srpen/září, říjen, prosinec)
Periodický tisk územního samosprávného celku. Náklad 1200 ks.
Uzávěrka pro inzerci i články (včetně pozvánek) je vždy k 10. dni měsíce, kdy zpravodaj vychází, 
do 12.00 hod. Veškerá inzerce se podává formou emailu (viz níže) nebo přes datovou schrán-
ku zqhaskc.
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práva vyhrazena. Přetisk pouze se souhlasem vydavatele. Redakce si vyhrazuje právo příspěvky 
krátit. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Neoznačené fotografie: archiv. 

TISK: Iva Vodáková - Durabo, Na Stráni 1301, 250 88 Čelákovice

VYDAVATEL: 

Obec Zeleneč
Kasalova 467
250 91 Zeleneč
IČO: 00241041

NEPRODEJNÉ

Zelenečské 
čáry 30. dubna 2023

od  16.00 na hřišti SK Zeleneč

moderátor
Roman Štabrňák

vystoupí  
Heidi Janků  

Radka Fišarová  
skupiny  

NO TALENT
ABBA revival  

Wanastovi vjecy revival

pouťové atrakce
čarodějnická vatra
opekání buřtů
malování na obličej
rozmanité občerstvení
fotokoutek
soutěž o nejlepší masku čarodějnice


